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 ارزآوری
 از تجارت سنگ های قیمتی

متخصص س��نگ های قیمت��ی و نیمه قیمت��ی معتقد 
اس��ت: تجارت س��نگ های قیمتی و نیمه قیمتی، یکی از 
پر س��ودترین تجارت های دنیا است؛ به طوری که بخش 
مهم��ی از اقتصاد کش��ورهای افریقای جنوب��ی، میانمار، 
تایلند، چین، هند را تش��کیل می دهد و ایران نیز با تکیه 
براین صنعت، می تواند ضمن ارزآوری از افزایش اش��تغال 

نیز برخوردار شود... 2

 عرضه محصولات فولادی
 در بورس کالا الزامی است

دبیر س��تاد تنظیم بازار کش��ور گفت: قیمت فولاد نیاز 
به شفاف س��ازی دارد و وقتی تصمیم گرفته می ش��ود که 
فولاد در بورس کالا عرضه شود، قطعا مهم ترین اولویت ما 
کنت��رل زنجیره و عرضه قطعی و الزامی آن در بورس کالا 
اس��ت. محمد رضا کلامی افزود: پیش از این مقادیر تعیین 
شده برای ش��رکت های فولادی برای عرضه بورس محقق 

7نمی شد و این به تعادل در عرضه و تقاضا آسیب...

3

7

4

7

صنعت س��یمان یکی از قدیمی ترین صنایع 
کش��ور به ش��مار می آید و در سال های گذشته 
س��هم زیادی در کاهش ارزبری ساخت وساز در 
کش��ور داشته است. هرچند تولیدکنندگان این 
صنعت در س��ال های گذش��ته نقش مهمی در 
بازس��ازی داخل و کش��ورهای همسایه به ویژه 

عراق و افغانستان داشته اند ...

بررسی ها نشان می دهد مشکلات صنعت فولاد 
ریش��ه در ضعف سیاس��ت گذاری های این حوزه 
ازجمله سهمیه های ناعادلانه، عملکرد غیرشفاف 
برخ��ی تولیدکنندگان و اصرار ب��ر قیمت گذاری 
تثبیت��ی دارد. رهب��ر معظم انق��لاب در دیدار با 
اعض��ای دولت »رف��ع ناهماهنگی ها در س��طوح 

پایین دستی« را برای افزایش و جهش...

زنگ خطر کاهش تولید 
سیمان به صدا درآمد

دغدغه های 
تولیدکنندگان

هدف گذاری 
 بلندمدت

 برای صادرات

معدنکاری و کرونا

شاهکار تلاطم در بازار 
فولاد با وجود تولید مازاد

اکتشاف در مسیر جدید
محمدحسین بصیری
 استاد دانشگاه
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روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

معدن به طور مس��تقیم با نیروی انس��انی در 
ارتباط اس��ت و همچون مش��اغل دیگر نیست 
ک��ه بت��وان دورکاریی��ا ماش��ین ها را جایگزین 
کارگ��ران ک��رد. باتوج��ه ب��ه ش��یوع ویروس 
کرون��ا برخی اظهار کرده اند ک��ه نیروی کار در 
بخش مع��دن می تواند با خط��ر انتقال ویروس 
 روب��ه ور باش��د و مع��دن را باید جزو مش��اغل 

پرریسک دانست.
باید گفت این وضعیت در معادن روباز و بسته 
متفاوت است؛ به این معنی که در بیشتر معادن 
کش��ور که روباز هس��تند، کارگ��ران در محیط 
گس��ترده و فضای ب��از کار می کنند و با جریان 
هوا روبه رو هس��تند. به این ترتیب این دس��ته 
از معادن جزو مش��اغل پرریسک در برابر کرونا 
شناخته نمی ش��وند. فضای کارخانه ها نیز اغلب 
گس��ترده است؛ بنابراین نیروی انسانی با رعایت 
فاصله اجتماع��ی می تواند به فعالیت خود ادامه 
ده��د. در بی��ن انواع معادن می ت��وان به معادن 
زغال سنگ اش��اره کرد که زیرزمینی هستند و 
محیطی بسته دارند، در نتیجه نگرانی ها از بابت 
سلامت در این گونه معادن بیشتر است. البته در 
ای��ن نوع معادن هم از همان آغاز ش��یوع کرونا 
فاصله گذاری ها رعایت شده و معدنکاران به دلیل 
حساس��یت به این موضوع، اصول بهداش��تی را 

رعایت کردند.
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت ها

تیتر های روز

آیین کلنگ زنی طرح های توسعه شرکت فولاد امیرکبیر کاشان 

مدیران صنعت فولاد، به حق پرچم دار توسعه و پیشرفت کشورند �
آیت الله عباسعلی سلیمانی، نماینده ولی فقیه و 
امام جمعه شهر کاش��ان در این مراسم از مساله 
اقتصاد به عنوان یکی از ارکان نظام اس��لامی نام 
برد و با اش��اره به آیات الهی و روایات معصومین 
گفت: در دین مبین اس��لام بر توسعه اقتصادی و 
توج��ه به صنعت برای رف��ع فقر و مبارزه با جهل 
تاکید ش��ده اس��ت. وی افزود: در تداوم انقلاب، 
اساسی ترین موضوع، اقتصاد است. وی افزود: با 
پرچم داری اقتصاد، مردم به پای انقلاب با تمام وجود می ایس��تند. وی به مساله 
فقر و تخلفات مدنی و طغیان به عنوان مظاهر بی توجهی به اقتصاد نام برد و گفت: 
انچه امروز در صنعت فولاد کش��ور محقق ش��ده، بسیار ارزشمند است و مدیران 
صنعت فولاد در کش��ور به حق، پرچمدار پیشرفت و توسعه کشور هستند و من 

وظیفه سپاس و تشکر از این نیک مردان را دارم.
ایجاد زنجیره ارزش از فولاد مبارکه تا کاشان �

مهندس خداداد غریب پ��ور رییس هیات عامل 
ایمی��درو در آیین کلنگ زنی طرح های توس��عه 
فولاد امیرکبیر کاش��ان به ورود صنایع معدنی و 
کارخانج��ات فولادی به تکمیل زیرس��اخت ها 
اش��اره کرد و گفت: این شرکت ها، علاوه بر تولید 
به س��رمایه گذاری در زیربناها ورود کرده اند که 
اجرای طرح جاده تربت حیدریه- خواف و اتوبان 
لامرد- پارس��یان، نمونه بارز سرمایه گذاری در 
بخش زیربناها توس��ط ش��رکت های بزرگ اس��ت.وی به اح��داث منطقه ویژه 
اقتصادی کاشان اش��اره کرد و گفت: با تخصیص ۱۰۰ میلیارد تومان در بودجه 
س��ال آتی، اعتبار مورد نیاز جهت ایجاد زیربناهای منطقه ویژه اقتصادی کاشان 
را ب��رای ورود س��رمایه گذاران تامی��ن می کنیم.غریب پور یادآور ش��د: تاکنون 
فنس کشی ۲۵۰ هکتار در این منطقه را انجام داده ایم. وی نوید داد: آب مورد نیاز 
این منطقه از پس��اب شهر کاشان تامین می ش��ود.وی همچنین درباره معادن 
کوچک کاش��ان گفت: ایمی��درو تامین مالی معادن کوچک و اکتش��اف معادن 
منطقه کاش��ان را انجام می دهد.وی با بیان اینکه تاکید ما بر توس��عه بنگاه های 
بزرگ اس��ت، افزود: سرمایه گذاری ها، مکمل زنجیره ارزش و سپس عاملی برای 
افزای��ش صادرات اس��ت. به گفت��ه وی، مجموع افزایش س��رمایه فولاد مبارکه 
پارسال و امسال به ۲۰ هزار میلیارد تومان می رسد.غریب پور، به سرمایه گذاری 
ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان در دو طرح بزرگ فولادی در جنوب کشور اشاره 
ک��رد و گف��ت: فولاد مبارکه علاوه ب��ر نقش خود در محقق س��اختن برنامه ۵۵ 
میلیون تن، در ۲ طرح فولادی هرمزگان و چابهار با ظرفیت هر کدام ۱۰ میلیون 
تن با رویکرد صادراتی مشارکت می کند.معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت در 
ادامه به دو طرح توسعه در شرکت فولاد امیرکبیر کاشان اشاره کرد و گفت: طرح 
توس��عه فولاد امیرکبیر کاش��ان با صرف حدود ۷۰۰ میلیارد تومان، بخش��ی از 
سرمایه گذاری این شرکت با افزایش سرمایه است.وی تاکید کرد: با اجرای طرح 
توس��عه فولاد امیرکبیر کاش��ان، زنجیره ارزش از فولاد مبارکه تا کاشان ایجاد 
می ش��ود.معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت به طرح جامع فولاد اش��اره کرد و 

اف��زود: در ط��رح جام��ع فولاد، درص��دد رفتن به س��مت تولی��د محصولات با 
ارزش اف��زوده و تبدیل ش��مش ب��ه ورق و فولادهای آلیاژی هس��تیم.به گفته 
غریب پ��ور، نقش بخش مع��دن و صنایع معدنی در تولی��د ناخالص داخلی، ۲۴ 
میلیارد دلار اس��ت که بیش از ۱۲ میلیارد دلار آن مربوط به صنعت فولاد است.
غریب پور به افزایش ظرفیت های تولید در صنایع فولاد، مس و آلومینوم و سایر 
صنایع معدنی اش��اره کرد و گفت: توفیقات عظیم��ی در صنعت فولاد همچون 
دس��تیابی به ظرفیت تولید کنس��انتره از ۵۷ میلیون به 6۲ میلیون تن، گندله 
سنگ آهن از۴۷ میلیون به ۵۴ میلیون تن ظرفیت فولاد از ۳۷ به ۴۲ میلیون تن 
در س��ال جاری، از جمله این تحولات اس��ت.غریب پور ادامه داد: ایران در س��ال 
گذشته، به عنوان بزرگ ترین تولیدکننده جهان، ۲۷ میلیون تن از این محصول 
فولادی تولید کرد و امس��ال پیش بینی می شود رقم تولید آهن اسفنجی به ۲۹ 
میلی��ون ت��ن افزای��ش یاب��د.وی همچنی��ن از افزایش ۳۷ درص��دی صادرات 
محصولات فولادی در سال گذشته خبر داد.غریب پور به وضعیت کاهشی تولید 
فولاد در جهان اشاره کرد و اعلام کرد: در نیمه نخست سال ۲۰۲۰، میزان تولید 
ایران ۱۰ درصد رش��د یافت که بالاترین میزان رشد در دنیا بود.وی ادامه داد: در 

برنامه سال ۹۹، بومی سازی یک هزار قطعه در نظر گرفته شده است.
استاندار اصفهان: بزرگترین نگرانی اصفهان کمبود آب است �

دکتر عباس رضایی اس��تاندار اصفهان در مراسم 
کلنگ زن��ی طرح ه��ای توس��عه ش��رکت فولاد 
امیرکبیر از کمبود آب به عنوان بزرگترین نگرانی 
موجود این استان نام برد و گفت: استان اصفهان، 
تش��نه اس��ت و همه باید به فک��ر صرفه جویی در 
مص��رف آب و تامین منابع آبی مورد نیاز اس��تان 
باش��یم.وی گف��ت: ضم��ن احت��رام کام��ل به 
اس��تان های مج��اور و م��ردم متدی��ن آنه��ا، 
نمی خواهیم مدیون آنها بشویم و هیچ حق اضافه ای هم نمی خواهیم؛ بلکه وظیفه 
داریم یک قطره آب کمتر مصرف کنیم و یک قطره آب بیش��تر به اس��تان اصفهان 
بیاوریم. وی افزود: ش��مال استان اصفهان به ویژه اردستان البته در ۲ سال گذشته 
ش��اهد بارندگی های خوبی بود اما برای توسعه کاشان و آینده این شهر بزرگترین 
نگرانی موجود کمبود آب است.اس��تاندار اصفه��ان خطاب به نمایندگان مجلس 
به ویژه رییس کمیس��یون آب مجلس یازدهم گفت: مسئولان برای کمبود آب در 
این اس��تان باید یک فکر اساس��ی و چاره اندیشی کنند، چون در واقع این استان و 
یک تمدن در معرض خطر اس��ت.وی بزرگترین مش��کل اصفهان را فرو نشس��ت 
زمین برش��مرد و تصریح کرد: برای س��اخت فرودگاه اصفهان میلیون ها تومان از 

بودجه بیت المال هزینه ش��د ام��ا این فرودگاه و همچنین دش��ت مهیار در حال 
فرونشس��ت اس��ت.رضایی اضافه کرد: اگر خدایی ناخواس��ته حادثه ای مانند ۲۰ 
س��انتی متر فرونشست در میدان امام اصفهان رخ دهد، معاندان نظام و ضدانقلاب 
که نشسته اند تا از هیچ کوه بسازند، برای نظام دسیسه می سازند.وی کاشان را پاره 
تن اس��تان دانس��ت و اظهار داشت: از روزی که مس��وولیت استانداری اصفهان را 
پذیرفته ام، ذره ای تفاوت بین کاش��ان، اصفهان یا نجف آباد نگذاشتم و این وظیفه 
قانونی و ش��رعی است و برای توس��عه طرح فولاد امیرکبیر هم با تمام وجود دفاع 
کردم. وی به فعالیت ۸۱۰ واحد تولیدی در کاش��ان با اشتغال بیش از ۴۵ هزار نفر 
و ۱۵ هزار واحدصنفی با بیش از ۵۰ هزار نفر اشتغال اشاره کرد و گفت: این منطقه 
به عنوان بزرگترین قطب تولید کشور و دومین قطب فرش ماشینی در جهان است 
که برای برطرف کردن مشکلات این واحدها افزون بر نگارش ۲۳ نامه، چهار بار با 

رئیس بانک مرکزی و سه بار با وزیر صمت نشست برگزار شده است.
بهترین ورق گالوانیزه کشور متعلق به فولاد امیرکبیر کاشان �

مهن��دس حمیدرض��ا عظیمی��ان در آیی��ن 
کلنگ زنی طرح توس��عه فولاد امیرکبیر کاشان 
در س��خنانی به ضرورت کار کارشناسی و تولید 
محصول باارزش تاکید کرد و گفت:از بین تولید 
کنندگان ورق گالوانیزه کش��ور بهترین کیفیت 
مربوط به ش��رکت فولاد امیرکبیر کاشان است. 
وی از طرح های در دست اجرای فولاد امیرکبیر 
کاش��ان به عنوان زیر س��اخت اصلی طرح امروز 
پروژه فولاد گرم ۲ فولاد مبارکه نام برد و گفت: در تغییر طرح توس��عه ش��رکت 
فولاد امیرکبیر کاشان همواره اصل بر تامین زیرساخت و تکمیل ظرفیت نهایی 
تولید در زنجیره صنعت فولاد کشور بوده است. مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه 
اصفه��ان تصری��ح کرد: در احداث طرح توس��عه این ش��رکت اختلاف نظر بین 
مسوولین شهرس��تان و متخصصین شرکت فولاد مبارکه اصفهان بود که بحث 
کارشناسی قبول واقع شد. مهندس عظیمیان با تاکید بر تامین زیرساخت های 
مورد نیاز و اصلی،گفت: طرح های آتی توسعه در فازهای بعدی شامل نورد ثاتویه 
سرد و نورد ۲ در دستور کار است.وی ابراز امیدواری کرد که این پروژه ها در یک 

زمان سریع و کوتاه انجام شود.
وی در ادام��ه به بومی س��ازی دانش فنی تولید فولاد در گ��روه فولاد مبارکه 
اصفهان اش��اره کرد و گفت: خوشبختانه، تکنولوژی تولید در دسترس می باشد 
و امی��دوارم به زودی ش��اهد افتتاح این پروژه ها باش��یم.وی تصریح کرد: تغییر 
در طرح توس��عه به دلیل نیاز کش��ور صورت گرفت چرا که هم اکنون در کش��ور 

بال��غ بر دو میلیون تن ورق تولید می ش��ود که نیاز کش��ور ح��دود یک میلیون 
تن می باش��د.وی ادامه داد: از ۱۰ واحد  تولید ورق کش��ور، ۴ ش��رکت در گروه 
فولاد مبارکه اصفهان اس��ت.وی ابراز امیدواری کرد در پرتو مشارکت و همدلی 
مس��وولین شهرس��تان و مدیران شرکت ش��اهد تحقق این پروژه ها و افتتاح آن 

به زودی باشیم.
فولاد مبارکه پرچمدار توسعه و پیشرفت کشور است �

سیدجواد س��اداتی نژاد، نماینده مردم کاشان و 
آران و بیدگل در مجلس شورای اسلامی در این 
مراس��م به ضرورت نگاه توس��عه ای در کش��ور 
پرداخت و گفت: کش��ور به نگاه توسعه ای مانند 
ایمیدرو نیاز دارد تا ش��رایط توس��عه ای تسهیل 
ش��ود.وی با تقدیر از رییس هیات عامل ایمیدرو 
گف��ت: آق��ای غریب پور ف��ردی متعه��د، دانا و 
حرفه ای در صنعت کشور است، تصریح کرد: فاز 
توس��عه فولاد امیرکبیر کاش��ان را مدیون وی و مهندس عظیمیان هستیم.وی 
ادامه داد: توجه به منطقه ویژه کاشان، حاکی از نگاه توسعه ای ایمیدرو و به ویژه 
غریب پور به این منطقه اس��ت.نماینده مردم کاش��ان در مجلس اظهار داش��ت: 
کش��ور نیاز به نگاه توس��عه ای غریب پور دارد به طوری که بتوان موانع را برطرف 
کرد تا ش��رایط توس��عه ای تسهیل ش��ود.وی با اش��اره به ایفای مسوولیت های 
اجتماعی توس��ط صاحبان صنایع به ویژه فولاد مبارکه و فولاد امیرکبیر کاشان، 
از شرکت سایپا کاشان انتقاد کرد و افزود: این شرکت در هیچ کجای شهرستان 
نماد یا نمودی ندارد.وی همچنین خواس��تار توجه به ورزش این شهرس��تان و 

احداث ساختمان رادیو کاشان توسط فولاد مبارکه شد.
اجرای طرح های توس�عه فولاد امیرکبیر، از درخواس�ت های  �

دیرین مردم منطقه کاشان بود
مهندس ش��هرام عالی وند، مدیرعامل شرکت 
ف��ولاد امیرکبیر کاش��ان در ابتدای مراس��م 
کلنگ زنی طرح های توسعه این شرکت گفت: 
توس��عه ف��ولاد امیرکبیرکاش��ان یک��ی از 
درخواس��ت های مردم و مسئولان از سال ۹۲ 
بوده که با پیگیری های مسئولان، حمایت های 
بی دریغ آقای غریب پور و پشتیبانی های آقای 

عظیمیان، امروز اجرایی می شود. 
وی اف��زود: با توس��عه فاز نخس��ت، می��زان ظرفیت خطوط نورد س��رد و 

اسیدش��ویی هر ک��دام ۵۰۰ هزار تن افزوده می ش��ود. همچنی��ن کارخانه 
س��نگ زنی و آماده س��ازی غلطک ه��ای ن��ورد نی��ز در راس��تای طرح های 
توس��عه احداث می ش��ود. عالی وند درباره اهداف اجرای طرح توس��عه فولاد 
امیرکبیرکاش��ان گف��ت: تامین مواداولیه خ��ط گالوانیزه ۲ این ش��رکت و 
ش��رکت های دیگر و نیز افزایش ظرفیت تولید ورق سرد از جمله این اهداف 

است.
وی ادام��ه داد: تولید ورق س��رد با ضخامت پایین و ایج��اد ارزش افزوده، 
تامی��ن نیاز م��واد اولیه کارخانه ه��ا، صنایع تکمیلی، س��اختمانی، خودرو و 
خانگی و نیز بهبود کیفیت ورق های اسیدشویی، از دیگر اهداف طرح مذکور 
اس��ت.مهندس شهرام عالی وند، مدیرعامل شرکت فولاد امیرکبیر کاشان به 
اشتغال آفرینی ۸۰ نفری مس��تقیم و ۱۰۰۰ نفری غیرمستقیم این طرح ها 
اش��اره کرد و گفت: نزدیک به ۷۰۰ میلیارد تومان ارزی و ریالی هزینه اجرای 
طرح های توس��عه این ش��رکت می ش��ود که امید داریم در کمتر از دو سال 
محقق کنیم. ش��هرام عالی وند افزود: با همکاری مسوولین شهرستان، دکتر 
غریب پور و پش��تیبانی دکتر عظیمیان این پ��روژه در مدار جهش تولید قرار 
گرفته اس��ت.وی افزود: این طرح در دو فاز ش��امل خط نورد سرد ۲۵۰ هزار 
تن و تولید خط اسیدش��ویی تا ۵۰۰ هزار تن می باش��د.عالی وند افزود: تولید 
گالوانیزه و تولیدات محصولات سرد در فاز دوم اجرایی خواهد شد.وی افزود: 

ارتقای کیفیت اسیدشویی و افزایش صادرات از اهداف این پروژه است.
س�رمایه گذاری ی�ک ه�زار میلی�ارد تومانی ف�ولاد مبارکه  �

اصفهان در منطقه کاشان 
دکتر عزیز قنواتی، رییس هیات مدیره شرکت 
فولاد امیرکبیر کاشان در حاشیه این مراسم به 
وحدت رویه، برنامه ریزی مدون و آینده نگری 
و س��رمایه گذاری ارزش آفرین ش��رکت فولاد 
مبارکه اصفهان در شرکت های تحت پوشش 
به ویژه ش��رکت فولاد امیرکبیر کاشان اشاره 
ک��رد و گفت: فولاد مبارک��ه در اجرای این دو 
طرح توس��عه نزدیک به هزار میلیارد تومان در 
کاشان سرمایه گذاری می کند این امر نقش مهمی در توسعه، رونق اقتصادی 

پیشرفت و آبادانی و ایجاد اشتغال مولد در شهرستان دارد.
دکت��ر قنواتی با اش��اره به صرفه جوی��ی ۵۰ میلیون دلاری در کش��ور با 
اجرای این پروژه ها گفت: در اجرای طرح های توس��عه فاز یک و دو ش��رکت 
ف��ولاد امیرکبیر کاش��ان، س��هم ۲۰ درصدی تولید ورق گالوانی��زه را به ۴۰ 
درص��د افزای��ش می دهیم. وی افزود: تولیدات این ش��رکت پ��س از افتتاح 
فازهای توس��عه ای برای تامین مواد اولیه بس��یاری از صنایع کشور، صنایع 
تکمیل��ی، صنایع فلزی، خودرویی، س��اختمانی، و همچنین تولید ورق های 
رنگی و اسید ش��ویی و نورد سرد می باش��د. وی ابراز امیدواری کرد با تکمیل 
زنجیره های تامین صنعت فولاد در گروه فولاد مبارکه اصفهان، شاهد افزایش 

تولید، تنوع سبد کالای باکیفیت تولیدی و صادرات آن باشیم.
ش��ایان ذکر است در ابتدای این مراسم کلنگ احداث این دو طرح توسط 
معاون وزیر صمت، نماینده ولی فقیه و امام جمعه شهر کاشان و مدیران عامل 

شرکت های فولاد مبارکه و امیرکبیر کاشان به زمین زده شد.

ایجاد زنجیره ارزش از فولاد مبارکه تا کاشان
آیین کلنگ زنی طرح توسعه شرکت فولاد امیرکبیر کاشان با حضور آیت الله عباسعلی سلیمانی نماینده ولی فقیه و امام جمعه منطقه کاشان و آران و بیدگل، دکتر خداداد غریب پور، رئیس هیات عامل سازمان 
توس�عه و نوس�ازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو(، دکتر عباس رضایی استاندار اصفهان، مهندس حمیدرضا عظیمیان مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اصفهان، دکتر اسرافیل احمدیه رییس هیات مدیره 
شرکت فولاد مبارکه اصفهان، دکتر ساداتی نژاد نماینده مردم کاشان و آران و بیدگل در مجلس شورای اسلامی، جمعی از مسوولین استانی و شهرستانی کلنگ زنی شد.فاز اول طرح توسعه شرکت فولاد امیرکبیر 
که با برآورد اعتبار 12 میلیون یورو )سه هزار و 700 میلیارد ریال( به اجرا می آید شامل ساخت خط نورد سرد به ظرفیت 250هزار تن )افزایش نورد تا سالانه 500 هزار تن(، توسعه خط اسیدشویی تا ظرفیت 500هزار 
تن در س�ال، س�اخت کارگاه س�نگ زنی و آماده سازی غلتک های نورد اس�ت.این طرح با هدف تامین مواد اولیه و امکان افزایش صادرات به ویژه به کشورهای همس�ایه در مدت 24 ماه اجرا می شود که برای 80 نفر 
اشتغال مستقیم خواهد داشت و زمینه اشتغال غیرمستقیم یک هزار نفر را نیز ایجاد خواهد کرد.برای فاز دوم این طرح توسعه که موجب اشتغال زایی، رونق اقتصاد منطقه و کسب وکارهای معدنی خواهد شد نیز 

ساخت خط گاولوانیزه 2 و تولید محصولات سرد پیش بینی شده است.
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ادامه از صفحه اول
باتوج��ه به اینکه درآمدهای نفت کاهش یافته و 
تاکی��د بر درآمدزایی از منابع دیگر همچون معدن 
بی��ش از پیش افزای��ش یافته، نقش ش��رکت ها و 
س��ازمان هایی که در حوزه مع��دن ورود کرده اند، 

مهم و کلیدی است.
 به این ترتیب به بهانه شیوع کرونا نمی توان کار 
معدن را تعطیل کرد. معدن یکی از منابع درآمدی 
کش��ور است که تاثیر گسترده ای بر تولید ناخالص 

داخلی می گذارد. 
اگ��ر در این بخ��ش، نیروی کار کاه��ش یابد و 
فعالیت خود را به حداقل برس��اند، اقتصاد کش��ور 
ض��رر زی��ادی می بیند؛ به عبارت��ی کاهش فعالیت 
معدن برابر با کاهش تولید است که این مسئله به 

صلاح کشور نیست.
ب��ه این ترتیب اگ��ر هر واحد معدن��ی به اصول 
ایمنی و بهداشت توجه و بر فاصله گذاری اجتماعی 
تاکی��د کن��د، به طور قط��ع می تواند ب��دون هیچ 
مش��کلی فعالیت خود را ادامه ده��د. در این بین 
مس��ئولان واحدها باید بتوانند موضوع را به خوبی 

مدیریت کنند.
 اینکه معادن را جزو مشاغل پرریسک در زمینه 
ویروس کرونا تعریف کنیم، به هیچ وجه درس��ت 
نیس��ت، چرا ک��ه همان طور که گفتی��م با رعایت 
مسائل بهداش��تی و پروتکل های مطرح شده، آنها 

می توانند به فعالیت خود ادامه دهند.

وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت ب��ا اش��اره 
دول��ت  ۷س��اله  ش��اخص  دس��تاوردهای  ب��ه 
اع��لام ک��رد ک��ه س��هم مع��دن از ص��ادرات ب��ا 
 ه��دف جلوگی��ری از خام فروش��ی م��واد معدنی 

کاهش یافت.
به گ��زارش وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت، 
وزن صادرات در س��ال ۱۳۵۷ و در ابتدای انقلاب 
۳.۸میلیون تن بود که در سال ۱۳۹۲ و در ابتدای 

دولت یازدهم به ۹۳.۹ میلیون تن افزایش یافت.
همچنی��ن وزن ص��ادرات در ۳ماهه اول س��ال 
۱۳۹۲ حدود ۱۹.۶ میلیون تن بوده که در ۳ماهه 
اول امسال این رقم ۲۱.۹میلیون تن رسیده است.

ارزش صادرات نیز در س��ال ۱۳۵۷ و در ابتدای 
انق��لاب نیم میلیارد دلار بود که در س��ال ۱۳۹۲ 
و در ابت��دای دولت یازدهم ب��ه ۴۱.۸ میلیارد دلار 

رسید.
در ۳ ماهه اول ۱۳۹۲ بیش��ترین ارزش صادرات 
غیرنفتی ب��ه تفکیک بخش مربوط به صنعت بوده 
است و معدن و کشاورزی در رده های بعدی بودند.
کاهش بخش معدن از صادرات غیرنفتی با هدف 
جلوگیری از خام فروش��ی مواد با ارزش معدنی در 
دس��تورکار دولت تدبیر و امی��د قرار گرفت که در 
۳ماه��ه اول امس��ال ارزش ص��ادرات غیرنفتی در 

بخش معدن از صنعت و کشاورزی کمتر شد.

مع��اون وزی��ر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: اکتش��افات 
زمین شناس��ی سیستماتیک بر اس��اس نیاز کشور در دستور کار 

سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور قرار دارد.
ب��ه گزارش ش��اتا، علیرضا ش��هیدی ب��ا بیان اینکه س��ازمان 
زمین شناسی و اکتش��افات معدنی کشور نسبت به سازمان های 
دیگر در دنیا بس��یار جوان اس��ت، گفت: این مجموعه در س��ال 
۳۳۳۸ از س��وی سازمان ملل تاسیس ش��د و در مرداد ماه سال 
گذشته شاهد شصت و یکمین سالگرد تاسیس آن بودیم. وی با 
اش��اره به اینکه سازمان زمین  شناسی و اکتشافات معدنی کشور 
یک وظیفه بسیار مهم و اساسی به عنوان مجموعه ای حاکمیتی 
و سیاست گذار در بخش علوم زمین به عهده دارد، تصریح کرد: 
وظیفه اصلی این سازمان در کشور تولید اطلاعات پایه در بخش 
زمین  شناسی و اکتشاف مواد معدنی است که در قالب نقشه های 
زمین شناسی و اکتشافی منتشر می شود. به گفته رئیس سازمان 
زمین  شناسی و اکتشافات معدنی کشور تاکنون بالغ بر ۳بار کل 
کشور را رصد زمین  شناسی کرده ایم و هر آنچه در سطح زمین 
بوده را یکبار در مقیاس یک میلیونیوم و بار دوم در مقیاس یک 

دویس��ت پنجاه هزارم و بار سوم در مقیاس یکصد هزارم بیش از 
۸۵ درصد کشور مورد بررسی قرار داده ایم. معاون وزیر صنعت، 
معدن و تجارت با بیان اینکه ۲ ش��عار اصلی در س��ازمان زمین 
 شناس��ی و اکتشافات معدنی کشور وجود دارد، افزود: با توجه به 
اطلاعات پایه  در حال تهیه تولید ثروت برای کشور مهم است که 
از طریق اکتش��اف مواد معدنی انجام می شود و از سویی با توجه 
به تحریم ظالمانه کشور معادن جای نفت را گرفته و مقام معظم 
رهبری نیز به این موضوع تاکید دارند.به گفته شهیدی، بهترین 
جایگزین برای نفت معادن است که خوشبختانه ایران بسیار در 
بخش مواد معدنی بس��یار غنی اس��ت و در برخی مواد معدنی از 
جمل��ه گ��چ رتبه اول در دنیا را در اختیار دارد و در ۲۷ عنصر نیز 
جزو ۱۰تا ۱۲ کشور اول دنیا است.معاون وزیر صنعت، معدن و 
تج��ارت با بی��ان این که درحال حاضر نیز تولیدات خوبی داریم و 
در س��ال گذش��ته نیز ۵۰۰ میلیون تن برداشت معادن داشتیم، 
تصریح کرد: ذخیره زمین  شناسی کشور نیز بالغ بر ۶۰ میلیارد 
تن است که حدود ۶۶ درصد مواد معدنی که درحال حاضر از آن 
یاد می کنیم مربوط به مواد معدنی غیرفلزی و مصالح ساختمانی 

اس��ت و در بخش معادن فلزی نیز در کش��ور نیز ظرفیت بسیار 
زیادی وجود دارد.وی صیانت از ثروت ملی به عنوان ش��عار دوم 
سازمان زمین  شناسی و اکتشافات معدنی کشور یاد کرد و گفت: 
بس��یاری از مخاطرات زمین شناسی کش��ور را تهدید می کند و 
ح��دود ۷ ت��ا ۸ درص��د از تولید ناخالص ملی صرف بازس��ازی و 
مقابله با آس��یب های مخاطرات طبیعی می شود.شهیدی با بیان 
اینکه هر دو بازوی زمین  شناس��ی و اکتش��افات معدنی کش��ور 
نقش پررنگی در اقتصاد کشور دارد، خاطرنشان کرد: از ۴۳مورد 
مخاطرات طبیعی ثبت ش��ده در دنیا بیش از ۳۴ مورد مخاطره 
در ای��ران اتفاق می افتد که برخی از این مخاطرات مثل س��یل، 
زمین لرزه، زمین لغزش ها، گرد و غبار و... بسیار پر رنگ و ملموس 
اس��ت ولی برخی از مخاطرات چندان به چشم نمی آید و برخی 
نیز مانند فرونشس��ت به عنوان زلزله خاموش یاد می ش��وند که 
اس��تان اصفهان را هم تهدید می کند. به گفته رئیس س��ازمان 
زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی کشور این سازمان در بخش 
مطالعات زمین شناس��ی دریایی نیز فعالیت ها و مطالعات بسیار 
گس��ترده ای را به وسیله تجهیزات منحصر به فرد انجام می دهد، 

گفت: این س��ازمان به ج��ز فعالیت های سیاس��تی و حاکمیتی 
۲بخ��ش بزرگ از جمله مرکز پژوهش های کاربردی علوم زمین 
واقع در البرز به عنوان یکی از مجهزترین آزمایش��گاه های آنالیز 
مواد معدنی را در اختیار دارد. شهیدی همچنین به پژوهشکده 
علوم زمین به عنوان بازوی فعالیت های پژوهش این سازمان یاد 
کرد و تصریح کرد: این بخش اس��تادان بس��یار برجسته ای را در 
اختیار دارد و می توان گفت در هر معدنی ردپای سازمان زمین  
شناسی و اکتشافات معدنی کشور وجود دارد.معاون وزیر صنعت، 
معدن و تجارت همچنین به حضور این س��ازمان بخش اکتشاف 
نقشه راه معدن به عنوان سیاست های کلان وزارت صنعت، معدن 
و تجارت  اش��اره کرد و گفت: دو مرحله نخس��ت چرخه اکتشاف 
یعنی پی جویی و شناس��ایی به صورت کامل توس��ط س��ازمان 
زمین  شناس��ی و اکتشافات معدنی کش��ور انجام می شود.معاون 
وزی��ر صنعت، معدن و تج��ارت با بیان اینکه مع��ادن در توزیع 
عادلانه ثروت بسیار تاثیرگذار است، گفت: سازمان زمین  شناسی 
و اکتش��افات معدنی کشور از سال ۸۱ به اکتشاف ذخایر معدنی 
پنهان روی آورده که بر همین اساس به کمک فناوری ژئوفیزیک 

هوای��ی به اکتش��اف ذخایر پنه��ان روی آورده ای��م  و ۶۴۰ هزار 
کیلومتر خطی برداش��ت داشتیم.شهیدی با بیان این که با توجه 
به این که بودجه های اکتش��افی در کش��ور بسیار محدود است، 
افزود: به همین دلیل ضریب نفوذ ما به عمق زمین بس��یار کم و 
کمتر از یک متر است در حالی که در کشورهای دیگر تا ۴۶۰ متر 
و بیشتر به عمق زمین نفوذ می کنند. به گفته معاون وزیر صنعت، 
معدن و تجارت، سازمان زمین  شناسی و اکتشافات معدنی کشور 
با توجه به نیاز کشور اکتشافات سیستماتیک را آغاز خواهد کرد 
و در این بخش مقیاس کار س��ازمان را تغییر دادیم از س��ال ۸۳ 
تهیه نقش��ه های زمین شناسی کاربردی یک بیست پنج هزارم در 
ش��ش لایه را آغاز کردیم و به این نتیجه رس��یدیم باید بر اساس 
نیاز و س��فارش محوری کار را ادامه دهیم. رئیس سازمان زمین  
شناسی و اکتشافات معدنی کشور تصریح کرد: مقیاس مطالعات 
را به یک پنجاه هزارم تغییر دادیم و نقش��ه های زمین  شناس��ی و 
اکتشافی فلزی و غیرفلزی گوهرسنگ ها دریایی و... همه لایه ها 
از این پس با این مقیاس تهیه خواهد شد و در اختیار علاقه مندان 

قرار خواهد گرفت.

آغاز اکتشافات سیستماتیک بر اساس نیاز کشور

ارزآوری از تجارت سنگ های قیمتی

سرمقاله

خبر

معدنکاری و کرونا

سهم معدن از صادرات 
کاهش یافت

گروه معدن

متخصص س��نگ های قیمت��ی و نیمه قیمتی 
معتق��د اس��ت: تج��ارت س��نگ های قیمتی و 
نیمه قیمت��ی، یکی از پر س��ودترین تجارت های 
دنیا اس��ت؛ به طوری که بخش مهمی از اقتصاد 
کش��ورهای افریق��ای جنوبی، میانم��ار، تایلند، 
چین، هند را تشکیل می دهد و ایران نیز با تکیه 
براین صنعت، می تواند ضمن ارزآوری از افزایش 

اشتغال نیز برخوردار شود.
به گزارش روابط عمومی سازمان زمین شناسی 
و اکتش��افات معدنی، بهرام صادقی افزود: امروزه، 
حدود ۱۰۰کانی در ش��مار سنگ های قیمتی و 
نیمه قیمتی قرار می گیرند و تجارت س��نگ های 
قیمت��ی و نیمه قیمت��ی، یک��ی از پرس��ودترین 
تجارت های دنیاس��ت و ایران با وجود پیش��ینه 
تاریخ��ی و توانمندی طبیعی و نیز وجود نیروی 
عظیم قش��ر ج��وان در ای��ن زمین��ه دچار یک 

عقب افتادگی مزمن و غفلت تاریخی است.
وی گف��ت: ارزش اف��زوده حاص��ل از فرآوری 
گوهره��ا، بس��یار زی��اد ب��وده، ح��دود ۳۰۰ تا 
۵۰۰درص��د ب��رآورد می ش��ود و ارزش تولید و 
تج��ارت جهان��ی س��نگ های قیمتی براس��اس 
اطلاعات منابع خارجی به بیش از ۱۰۰۰میلیارد 
دلار می رسد، اما سهم کشورمان در این تجارت 
پرس��ود رقم ۰.۰۰۲ برآورد شده است، درحالی 
که بررسی ها نش��ان می دهد، تجارت سنگ های 
قیمت��ی، پس از تجارت اس��لحه و م��واد مخدر، 
سومین، تجارت پرسود جهان به شمار می رود. 

مدیر موزه علوم زمین س��ازمان زمین شناسی 
و اکتشافات معدنی کش��ور اضافه کرد: فرآوری 
صحیح و ب��ه روش های مکانیزه و جدید بر روی 
اینگونه س��نگ های باعث ارزش افزوده بس��یاری 

می ش��ود و علاوه بر آن می تواند نقش اساسی در 
ایجاد اشتغال نیز ایفا کند.

به گفته وی، نرخ سرمایه گذاری سرانه اشتغال 
در این بخش بس��یار کمت��ر از بخش های دیگر 
صنعت��ی و ح��دود ۲۰ تا ۲۵ درصد آنهاس��ت و 
از س��وی دیگ��ر فضا ب��رای ایجاد اش��تغال ۴ تا 

۵مترمربع برای هر نفر است.
صادقی افزود: کارشناس��ان بر این باور هستند 
که ارزش افزوده سنگ های قیمتی فرآوری شده 
تا ۷۰۰ درصد قیمت س��نگ خام و س��نگ های 
نیمه قیمت��ی ت��ا ۳۰۰ درصد قیمت س��نگ خام 
آنهاست و این آمار و ارقام، ضرورت توسعه تراش 
گوهرسنگ ها و فرآوری آنها را آشکار می سازد. 

گوهرسنگ ها و 550 هزار شغل  �
خداداد غریب پور، معاون وزیر صنعت، معدن و 
تجارت به تازگی گفت: سازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( در زمینه 
توسعه صنعت س��نگ های قیمتی و نیمه قیمتی 
به دنبال آن اس��ت که در بخش مشاغل خانگی 
این حوزه تا سال ۱۴۰۵، حدود ۵۵۰ هزار شغل 

ایجاد کند.
وی پیش بین��ی ک��رد تا س��ال ۱۴۱۰ حدود 
۷۰۰ه��زار ش��غل مس��تقیم ایج��اد ش��ود و در 
بخش معدن و صنایع معدنی هر ش��غل مستقیم 
می تواند بین ۷ تا ۱۰نفر شغل غیرمستقیم ایجاد 

کند.
 بنابر اهداف مورد توجه س��ازمان ایمیدرو در 
افزایش سهم ایران در تجارت جهانی سنگ های 
قیمتی و نیمه قیمتی، دس��تیابی به س��هم نیم 
درصدی تا س��ال ۱۴۰۵ و سهم یک درصدی تا 

سال ۱۴۱۰ مورد توجه قرار دارد.
رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: فعال س��ازی 
بخش س��نگ های قیمت��ی و نیمه قیمتی پیامد 

افزایش اش��تغال و درآمدزایی جدید برای بخش 
معدن به ش��مار می رود و در واقع به منزله اتفاق 

بزرگی در توسعه گوهرسنگ هاست. 
 غریب پور تصریح کرد: براس��اس برنامه کلان 
ایمیدرو و همکاری بخش خصوصی، قرار است با 
واردات س��نگ های قیمتی از افغانستان و تراش 
و فرآوری آنها، ش��اهد افزایش مشاغل جدید در 

معدن باشیم.
 توس�عه گوهرس�نگ ها دس�تورکار  �

جدید
معاون وزی��ر صنعت، مع��دن و تجارت گفت: 
س��ازمان توس��عه و نوس��ازی مع��ادن و صنایع 
معدنی ایران )ایمیدرو( ه��ر نوع کمکی را برای 
فعال س��ازی ظرفیت مع��ادن گوهرس��نگ ها و 

فرآوری آنها انجام می دهد.
ب��ه گفته وی، صن��دوق بیمه س��رمایه گذاری 
فعالیت ه��ای معدن��ی ب��ه عن��وان زیرمجموعه 
ایمی��درو هم به پش��تیبانی از تولید تجارت این 
صنع��ت می پردازد و در عی��ن حال تکیه در این 
حوزه جدید، بخش خصوصی است که وارد عمل 

شود.
 براساس اطلاعات نشریه Mining انگلستان 
ارزش تولید و تجارت س��نگ های قیمتی سالانه 
بیش از ۱۰۰۰ میلیارد دلار برآورد ش��ده که از 
این رق��م تایلند ب��ا ۲۰ میلی��ارد دلار و هند با 
۱۲میلیارد دلار بالاترین س��هم را در این زمینه 

به خود اختصاص داده اند.
اقلام سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی  �

صادقی یادآور ش��د: بررس��ی س��نگ هایی که 
برای جواهر سازی مورد استفاده قرار گرفتند، از 
کهربا، آمیتیست، مرجان، الماس، زمرد، گارنت، 
ژاد، ژاس��پر، لاپیس، لازولی، مروارید در کوهی، 
یاقوت قرمز، سرپانتین و فیروزه نامبرده می شود.  

ضمن اینکه این س��نگ ها نمایانگر میزان ثروت 
و جایگاه اجتماعی دارنده آن به ش��مار می رود و 
از حدود ۵ه��زار نمونه کانی فقط ۱۰۰ نمونه به 

عنوان گوهر مورد استفاده قرار می گیرند.
ب��ه گفته مدی��ر موزه عل��وم زمین س��ازمان 
زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی کشور بقیه 
س��نگ های گرانبه��ا در مجموعه »س��نگ های 
نیمه قیمتی« قرار داده ش��ده اند و س��نگ های 
نیمه قیمتی بیش��تر از جن��س کوارتزند، عقیق، 
کهرب��ا، آمتیس��ت، آکواماری��ن، س��نگ دلربا یا 
آونتورین، س��نگ یمانی، کریزوکولا، س��یترین، 
گارنت )یاقوت سیلان(، هماتیت، یشم، جاسپر، 
کهربای س��یاه، کونزای��ت، لاج��ورد، مالاکیت، 
س��نگ قمر، ابس��یدین، انیکس )عقیق س��یاه(، 
زبرجد، رودونیت، س��نگ خورش��یدی، چش��م 
ببر، تانزانیت، توپاز، فی��روزه، تورمالین، علاوه بر 
این بس��یاری از سنگ های نیمه قیمتی دیگر هم 
وج��ود دارند که در صنعت س��اخت جواهرات و 

اشیای زینتی مورد استقبال قرار دارند.
ایران و جایگاه جهانی در گوهرسنگ ها �

صادقی گفت: آمارها نشان می دهند که ارزش 
صادرات س��نگ های قیمتی ایران سالیانه حدود 
۵۰۰ میلی��ون دلار اس��ت در واقع ص��ادرات به 
شکل خام فروشی اس��ت و در عین حال در بین 
کشورهای آسیایی هیچ کشوری به قدمت ایران 
نمی ت��وان یافت که تاریخ ۶هزار س��اله در طلا و 

جواهرسازی داشته باشد. 
وی یادآور ش��د: اکنون ایران در رتبه پنجاهم 
جهان در فناوری س��نگ های قیمتی قرار دارد و 
با وج��ود منابع غنی در این تج��ارت جهانی به 

اندازه کافی فعال نیست.
این کارش��ناس صنعت س��نگ های قیمتی و 
نیمه قیمتی تصریح کرد: مرور تاریخچه صنعت 

طلا و جواهر نش��ان می دهد که ایرانیان سالیان 
طولان��ی فعالان ش��اخص این صنع��ت بوده اند 
و از صادرکنن��دگان تولی��دات ای��ن بخش، اما 
به دلیل توجه نش��دن ب��ه بازاره��ای صادراتی 
و ارائ��ه ن��دادن طرح ه��ای نوی��ن، کش��ورهای 
دیگ��ر ای��ران را بازار ه��دف خود ق��رار داده اند 
 و جای��گاه خ��ود در ص��ادرات این بخ��ش را از 

دست داده ایم. 
واقعیت��ی که کارشناس��ان و دس��ت اندرکاران 
گوهر س��نگ ها ب��ر آن تکیه دارند، ص��دور خام 
سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی کشور به خارج، 
ص��دور ثروت ملی اس��ت و باید برخ��ورد با این 

پدیده تشدید شود. 
کش��ورهایی مانن��د هن��د، تایلن��د و چین با 
ص�ادرات��ی  خ��ام  س���نگ های  از  بهره گی��ری 
کش�ورهایی مانند ایران، علاوه بر ایجاد اش�تغال 
وس�یع در جامعه خود، منابع ارزی قابل توجهی 
را ب��ا فرآوری و تراش این نوع س��نگ ها، جذب 

می کنند.
مصرف بیش از دو میلیارد دلاری �

تازه ترین آمارهایی که در زمینه میزان مصرف 
س��نگ های نیمه  قیمت��ی در کش��ور در فض��ای 
رس��انه ای از قول محم��د کش��تی آرای، رئیس 
کمیس��یون تخصصی طلا در اتاق اصناف ایران 
انتش��ار یافته، اینکه میزان مصرف سالانه کشور 
از س��نگ های نیمه گران بها بی��ش از ۲میلیارد 
دلار است که به ش��کل غیرقانونی وارد می شود 
تعرف��ه  و  واردات  چارچ��وب  در  مش��کلاتی  و 
گمرکی وجود دارد. وی با اعلام اینکه در کش��ور 
سنگ های گران بها وجود ندارد، گفته است همه 
س��نگ های در دس��ترس نیمه گران بها به شمار 
می رون��د و باید فناوری و عل��م و فن تراش این 

سنگ ها را کسب کنیم.

 واقعیتی که بررس�ی های رسانه ای نش�ان می دهد، نبود تولی گری در 

ح�وزه س�نگ های قیمتی و نیمه قیمتی اس�ت، وزارت صنع�ت به دلیل 

کثرت مشغولیات به ویژه دغدغه تامین کالاهای اساسی مردم ظرف یک 

دهه گذش�ته که از عمر ادغام وزارت صنایع و معادن با بازرگانی س�پری 

می ش�ود، اصولا به این بخ�ش در حد ایجاد یک ش�اخه در معاونت امور 

معادن و صنایع معدنی هم توجه نداش�ته و هیچ مرجعیت آماری به روز 

از می�زان تولید، صادرات، اش�تغال و... در این بخش وجود ندارد و کوتاه 

زمانی اس�ت که س�ازمان توسعه ونوس�ازی معادن وصنایع معدنی ایران 

)ایمیدرو( آس�تین همت بالا زده تا به چه دستاوردی برسد به زمان نیاز 

دارد.  عمده صادرات سنگ های نیمه قیمتی کشور به شکل خام به ویژه 

فیروزه نیش�ابور در اندازه های سالانه چند 100 کیلوگرم است و به شکل 

قاچاق که واردات و صادرات آنجایی ثبت و ضبط نمی ش�ود. نکته مهمی 

که سبب شده برخلاف دهه های گذشته به این بخش توجه شده، موضوع 

آموزش تراش انواع س�نگ است که چندان با تقاضای اشتغال همسویی 

ندارد و نیاز به اطلاع رسانی بیشتر از سوی وزارتخانه ذی ربط در این امر 

) وزارت صنعت، معدن و تجارت( وجود دارد، تا س�هم اش�تغال متناسب 

بیاب�د. آمارهای غیر واقعی اعم از ذخایر، اس�تخراج، فرآوری، صادرات و 

ارزش تجاری سنگ های نیمه قیمتی از مهم ترین موانع برای برنامه ریزی 

در این بخش اس�ت، انتظار می رود که س�ازمان هایی مانند گمرک ضمن 

ارتق�ای دانش و آگاهی کارشناس�ان خود در این بخش ب�ا بهره گیری از 

تخصص بخش مربوطه در وزارت صنعت، در زمینه ورود و خروج این نوع 

سنگ ها س�امانه اطلاعاتی خوبی را شکل دهد و زمینه برنامه ریزی لازم 

در این بخش باش�د. واقعیت اینکه، موانع تحریم در عرصه های مختلف، 

رویکرده�ای جدی�دی ب�رای تولیدات داخل�ی فراهم س�اخته و صنعت 

س�نگ های قیمتی و نیمه قیمتی یکی از زمینه های مناس�بی اس�ت که 

ضم�ن توجه به ثروت ملی کش�ور، ابزاری ب�رای ارزآوری و در عین حال 
توسعه اشتغال به شمار می رود. 
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 تفویض بخشی از اختیارات
 شورای عالی معادن به استان ها 

اولویت های گهر زمین در سال »جهش تولید«

بخشی از اختیارات شورای عالی معادن با هدف رونق بخشی 
به تولید و احیا و ایجاد تحرک در معادن غیرفعال مستقر در 

سراسر کشور، به شورای معادن استان ها واگذار شد.
به گزارش ش��اتا، با تصویب ش��ورای عالی معادن بخشی از 
اختیارات ش��ورای عالی معادن به ش��ورای معادن اس��تان ها 

واگذار می شود.
بر این اساس بخشی از مفاد اختیارات شورای عالی معادن 
از جمل��ه کاهش ی��ا افزایش موجودی مع��ادن، بهره برداری، 
کیفیت و کمیت ذخایر، میزان برداش��ت ها و مشوق های در 
اختیار این شورا جهت بهره برداری بهینه از ذخایر معدنی به 

شوراهای معادن استا ن ها واگذار شد.
هدف از این تصمیم، رونق بخش��ی ب��ه تولید محصولات 
معدن��ی و نیز ایجاد تحرک و احی��ای معادن غیرفعال اعلام 

شده است.
شورای عالی معادن در جلسه خود تاکید کرد که شوراهای 
معادن استان ها باید مراقبت های لازم از حیث محیط زیست 

و ایمنی در معادن را به خوبی انجام شود.
بر این اس��اس، با تفویض بخشی از اختیارات شورای عالی 
معادن به ش��ورای معادن استان ها، بعد نظارتی تقویت شده 
و هر اس��تان مکلف است نسبت به ارائه گزارش های مستند 
به صورت مرتب و ماهانه به شورای عالی معادن اقدام نماید.

همچنین مقرر شد تا اس��تان های کم کار در حوزه احیای 
مع��ادن غیرفعال معرفی ش��ده و نس��بت ب��ه عملکرد خود 

پاسخگو باشند.

مدیرعامل جدید شرکت سنگ آهن گهر زمین درباره اهداف 
و برنامه ه��ای خود در این ش��رکت، گف��ت: اولویت برنامه ها 
افزایش تولید در حوزه معدنی اس��ت، در س��ال موس��وم به 
»جهش تولید« هر چند استخراج ۱۵ میلیون تن سنگ آهن 
برای مجموعه تعریف ش��ده، اما افزایش آن به ۲۰میلیون تن 

را در دستورکار داریم.
وحید میرزای��ی در گفت وگو با معدن۲۴ افزود: هر چند از 
ابتدای امس��ال به دلیل شیوع ویروس کرونا، وقفه ای در کار 
ایجاد ش��د و از برنامه عملیاتی س��الانه عقب افتادیم، اما در 
تلاش��یم جبران مافات کرده و افزایش تولید در حوزه معدنی 

را در راس کارهای خود قرار دهیم.
مدیرعامل جدید ش��رکت س��نگ آهن گهر زمین یادآوری 
کرد: اکن��ون ۲ خط ۲ میلیون تنی کنس��انتره در ش��رکت 
درحال فعالیت است و در تلاشیم تا پایان سال خط سوم آن 

به ظرفیت ۲میلیون تن را راه اندازی کنیم.
وی، همچنی��ن از برنامه ری��زی برای راه اندازی خط س��وم 
گندله س��ازی ش��رکت به ظرفیت ۵میلیون تن تا پایان سال 
خب��ر داد و گفت: راه اندازی خطوط ۴ و ۵ کنسانتره س��ازی 
به ظرفی��ت ۲میلیون تن و خط ۲ گندله س��ازی به ظرفیت 
۵میلیون تن نیز در دس��تورکار اس��ت که در مرحله انتخاب 
مش��اور اس��ت و بلافاصله پس از آن، انتخاب پیمانکار انجام 

شده و عملیت اجرایی آن آغاز می شود.
میرزایی همچنین خاطرنش��ان کرد: این شرکت به دنبال 
کسب مجوز راه اندازی کارخانه تولید آهن اسفنجی به ظرفیت 

۲ میلیون تن است.

وی ادام��ه داد: گهر زمین امروز به طور جدی به دنبال آن 
اس��ت تا پیمانکار حوزه معدن ش��رکت بتواند افزایش تولید 
داش��ته باش��د و در این زمینه هر کاری که در حوزه فنی و 

مهندسی باید را به انجام می رساند.
مدیرعامل جدید ش��رکت س��نگ آهن گهر زمین گفت: با 
برگزاری جلس��اتی، به دنبال افزایش راندمان خطوط ۱ و ۲ 
کنس��انتره شرکت هستیم تا از تولید دو میلیون تنی به ۲.۸ 

میلیون تن افزایش یابد.
توسعه صنایع معدنی در مناطق محروم استان �

وی در ادامه، یکی دیگر از اولویت های گهر زمین در امسال 
را توس��عه صنایع معدنی در مناطق محروم استان برشمرد و 
افزود: این مهم جزو تکالیف و مس��ئولیت های اجتماعی این 
ش��رکت است تا بتوانیم در مناطق ظرفیت دار سرمایه گذاری 
داش��ته و اشتغالزایی کنیم تا علاوه بر توسعه مناطق محروم، 

برای سهامداران خود نیز ارزش افزوده خلق کنیم.
مدیرعامل جدید ش��رکت سنگ آهن گهرزمین تاکید کرد: 

 این ش��رکت آمادگی دارد تا در برخی مناطق استان کرمان 
که طرح ه��ای مطالعات��ی در بخش معادن انجام ش��ده، در 
 مباحث اکتشاف، اس��تخراج و فرآوری به عنوان سرمایه گذار 

ورود کند.
وی خاطرنش��ان کرد: س��ایر ش��رکت های صنعتی معدنی 
نظیر گل گهر نیز در این زمینه همراهی داشته و امیدواریم با 
رویکرد مثبت غریب پور رئیس هیات عامل ایمیدرو، توس��عه 

خوبی در این بخش شاهد باشیم.
میرزایی بیان کرد: در این زمینه در جنوب اس��تان کرمان، 
مطالعات��ی در حوزه ه��ای منگن��ز، س��نگ آهن و تیتانیوم، 
همچنی��ن مطالعات دیگ��ری در زمینه ف��رآوری محصولات 
ف��ولادی در برخی دیگر از نقاط محروم اس��تان انجام ش��ده 

است.
صادرات �

وی درخصوص برنامه های صادراتی ش��رکت اظهار کرد: با 
اینکه از پارسال با اعمال ممنوعیت های صادراتی، مجوزهای 
صادراتی ش��رکت لغو ش��ده، اما به دنبال صادرات دست کم 
۵۰۰ هزار تنی کنس��انتره هستیم، زیرا برای تامین بخشی از 

قطعات و تجهیزات خود نیازمند تامین ارزی هستیم.
میرزایی که کار خود را به عنوان مدیرعامل جدید شرکت 
س��نگ آهن گهر زمین آغاز ک��رده، دارای س��وابقی همچون 
مدیرکل کمیته امداد خمینی)ره(  استان های کرمان و قزوین، 
مدیرکل سرمایه گذاری استانداری کرمان، عضو هیات مدیره 
شرکت زغال س��نگ البرز مرکزی و عضو هیات مدیره موظف 

شرکت گهرزمین است.

علاج معدن مهدی آبادی در دستان بخش خصوصی

تامین روشنایی محورهای 
گل گهر، فرودگاه و اتوبان 

سیرجان-کرمان
مراسم افتتاح پروژه روشنایی محورهای گل گهر، 
فرودگاه سیرجان و اتوبان سیرجان-کرمان )محدده 
هماش��هر( با مش��ارکت و همکاری شرکت معدنی 
 و صنعتی گل گهر با حضور مس��ئولان شهرس��تان 
برگ��زار ش��د.  به گ��زارش روابط عموم��ی گل گهر، 
تامی��ن روش��نایی مح��ور گل گه��ر ب��ا اعتب��ار 
۱۵میلیارد ریال، ش��امل ۶کیلومتر ج��داول رفوژ 
میانی و ۳ کیلومتر ش��بکه روش��نایی با مش��ارکت 
ش��رکت معدن��ی و صنعت��ی گل گهر، بخش��داری 
 مرک��زی و ام��ور ب��رق س��یرجان م��ورد افتت��اح 
ق��رار گرفت. پ��روژه روش��نایی اتوبان س��یرجان-
کرمان )محدوده هماش��هر( نیز ب��ا تامین اعتبار از 
س��وی ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر به افتتاح 
و بهره ب��رداری رس��ید. همچنین پروژه بهس��ازی، 
تکمیل و تامین روش��نایی محور فرودگاه سیرجان 
ب��ا اعتب��ار ۱۰۰ میلیارد ریال، ش��امل ۱۱ کیلومتر 
ج��داول رف��وژ میان��ی، ۵/۵ کیلومتر س��اخت باند 
دوم، ۵/۵کیلومتر ش��بکه روش��نایی و ۱۰ کیلومتر 
بهسازی مسیر با مشارکت شرکت معدنی و صنعتی 
گل گهر، ش��رکت فولاد س��یرجان ایرانیان، شرکت 
شهرک های صنعتی، امور برق و شهرداری سیرجان 
و بخشداری مرکزی مورد افتتاح قرار گرفت. گفتنی 
است قس��مت عمده هزینه های اجرای این ۳ پروژه 
از س��وی شرکت معدنی و صنعتی گل گهر در زمینه 
عمل به مسئولیت های اجتماعی و برای رفاه هرچه 
 بیش��تر ش��هروندان از س��وی این ش��رکت تامین

 شده است.

با توجه به کمبود جدی مواد اولیه شمش  �
روی در کش�ور، چه موانعی در مس�یر تامین 
مواد اولیه مورد نی�از واحدهای تولیدکننده 

شمش روی در کشور وجود دارد؟
برای پاس��خ به این پرس��ش ابتدا لازم اس��ت به 
مع��دن بزرگ مهدی آباد اش��اره ک��رد که چرا تا 
ام��روز آن چنان که باید این پ��روژه پیش نرفته 
است. متاسفانه روند تکمیل معدن مهدی آباد به 
علت تحریم های گسترده بین المللی علیه کشور 
و مناب��ع محدود این معدن بزرگ در کنار وجود 
نقاط ضعف مدیریتی، به کندی پیش می رود. اگر 
در کشور طرح جامع و استراتژی توسعه صنعتی 
وجود می داشت، قطعا وضعیت اکتشافات معادن 
م��ا متف��اوت از ش��رایط امروز  ب��ود. در واقع اگر 
آن زم��ان که مجوز تاس��یس واحدهای فرآوری 
ش��مش روی به صورت گس��ترده صادر می شد، 
در محدودی��ت ذخایر معدن انگوران تامل جدی 
انجام می ش��د، قطعا سرنوشت اکتشافات معدنی 
ب��ه ش��کل دیگری رق��م می خ��ورد. علاوه براین 
از گذش��ته تا به امروز ش��اهد ص��دور مجوزهای 
بی روی��ه در زمینه تاس��یس واحده��ای فرآوری 
ش��مش روی توس��ط دولت بر پایه خاک معدن 
انگ��وران هس��تیم؛ بنابرای��ن هیچ ک��س به این 
موضوع فکر نمی کند که ممکن است روزی منابع 
این معدن نه تنها به اتمام برس��د بلکه به واسطه 
آن دست تمام تولیدکنندگان شمش روی خالی 
بماند و درنهایت منجربه کاهش ظرفیت تولید یا 

تعطیلی این واحدها شود.
درحال حاض��ر ب��ه دلیل تعدد واحده��ای تولید 
شمش روی در کنار منابع محدود معدن انگوران 
و نبود مواد اولیه کافی در کشور، بیشتر واحدها با 
رقمی در حدود ۳۰ تا ۴۰ درصد ظرفیت اس��می 
مش��غول به فعالیت هستند. دولت باید سرمایه ها 
را در مسیر درستی هدایت کند؛ اینکه یک فردی 
با سرمایه ای هنگفت قصد تاسیس واحد فرآوری 
روی را داشته باشد، زمانی می تواند ارزش افزوده 
مضاعف��ی ایج��اد کند ک��ه مواد اولی��ه کافی در 

دس��ترس ق��رار بگیرد. اگر ام��روز واحد تولیدی 
ب��ا حداق��ل ظرفیت کار کند، متض��رر اصلی کل 
صنعت و معدن کشور خواهد بود. بنابراین دولت 
باید س��رمایه ها را طوری هدایت کند که کارخانه 
تازه تاسیس بتواند با ۱۰۰ درصد ظرفیت اسمی 
فعالیت داش��ته باش��د. به طور مثال، کشور ژاپن 
درحال حاضر س��الانه ۱۰میلیون تن فولاد تولید 
می کند؛ این در حالی اس��ت که این کشور حتی 
ی��ک تن هم م��واد اولیه مورد نی��از تولید فولاد 
را در اختی��ار ندارد. ژاپنی ه��ا می گویند ما مواد 
اولیه مورد نیاز برای تولید فولاد را از کشورهایی 
همچون برزیل، اس��ترالیا، هند و... وارد می کنیم 
و از ای��ن طریق می توانیم ب��ا ایجاد ارزش افزوده 
بیشتر، فقدان مواد اولیه داخلی را جبران نماییم. 
ای��ن سیاس��ت می تواند منجر ب��ه افزایش میزان 
تولید در کنار کاهش قیمت تمام ش��ده محصول 
شود؛ سیاستی که صنعت و معدن ما می تواند آن 
را به عنوان الگوی موفق در صنعت فولاد و سایر 
صنایع مورد اس��تفاده به کار گیرد تا از این طریق 
مدیریت منابع عظیم داخلی در مس��یر رش��د و 

توسعه معادن و صنایع معدنی قرار گیرند.
چ�را با وج�ود معادن ب�زرگ و پرعیاری  �

همچون انگوران در صنعت روی در 20 س�ال 
گذش�ته، هیچگاه این صنع�ت فرصت کافی 
ب�رای تبدیل ش�دن ب�ه یک صنع�ت بزرگ 
همچون فولاد و مس را در داخل کش�ور پیدا 

نکرده است؟
متاس��فانه اگ��ر دولت های مختلف در ۲۰ س��ال 
گذش��ته توج��ه کلان تر ب��ه س��رمایه گذاری در 
اکتش��افات و توس��عه صنع��ت روی می کردند، 
حتم��ا امروز از ه��در رفتن حج��م عظیم منابع 
مع��دن انگ��وران گلایه نمی کردیم. این مس��ائل 
ناش��ی از سیطره افکار توس��عه ناپذیر دولت ها بر 
معادن کشور است که می توانند بدون آنکه گامی 
در مسیر توسعه بردارند، ۹۰درصد منابع را مورد 
مصرف ق��رار دهند. البته این مس��ئله در برخی 

صنایع دیگر نیز مصداق دارد.

مع��دن مهدی آباد ک��ه امروز صحب��ت از ذخایر 
ف��راوان آن می ش��ود، ح��دود ۶۰ س��ال از زمان 
اکتش��اف آن در کشور و ش��هر یزد می گذرد. در 
واقع از آغاز اکتشاف این معدن تاکنون هیچ گونه 
بهره برداری از آن انجام نشده است و این مسئله 
ب��ه مدیریت دولتی معدن مهدی آباد برمی گردد. 
ل��ذا در همی��ن زمین��ه صحبت ما ب��ا مجموعه 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت ای��ن بود که از 
تجربه موفق س��ایر کشورهای مطرح معدنی دنیا 
به عن��وان یک مدل برای راه ان��دازی این معدن 
اس��تفاده کنیم. یکی از کش��ورهایی که در کنار 
پیش��رفت های گسترده به ش��کل سوسیالیستی 
اداره می ش��ود، کشور س��وئد است. در این کشور 
درص��د بس��یار بالای��ی از بخش ه��ای اقتصادی 
در مالکی��ت دولت مرکزی ق��رار دارد؛ در حالی 
تم��ام این بخش ه��ا به ص��ورت کاملا خصوصی 
مدیری��ت می ش��وند. موفقیت این س��ازوکار در 
کش��ور س��وئد ما را بر آن داشت تا این مدل را به 
عنوان مدلی برای راه اندازی معدن مهدی آباد به 
وزارت صنعت، معدن و تجارت پیش��نهاد دهیم. 
خوشبختانه با قبول این پیشنهاد، مدیریت معدن 
مهدی آباد طبق مدل فوق به کنسرسیومی شامل 
چند ش��رکت خصوصی واگذار شد. با وجود تمام 
مشکلات موجود ش��امل تحریم های بین المللی 
و... مع��دن مهدی آب��اد رون��د قابل قبول��ی تا به 
امروز داش��ته اس��ت و گمان می کن��م اگر از این 
رون��د حمایت ه��ای کافی انجام ش��ود، مطمئنا 
 رخدادهای مهم و مس��رت بخش بیشتری نمایان 

خواهد شد.
با توجه به اینکه بس�یاری از شرکت های  �

صنایع معدنی و به ویژه ش�مش روی از وضع 
تعرفه های دولتی در زمینه واردات و صادرات 
محصولات گلایه  مند هس�تند، چه راهکاری 

برای عبور از این اختلافات وجود دارد؟
مهم تری��ن کاری ک��ه دولت ها موظ��ف به انجام 
منظم آن هس��تند، نظارت است. همچنین ابزار 
تعرف��ه به عن��وان یکی از ابزارها و پش��توانه های 

نظارتی دولت ها به ش��مار می آید. یعنی دولت ها 
با ابزار تعرفه می توانند در کنار تس��هیل واردات، 
از واردات بی رویه نیز در موارد ضروری و حساس 
در دستورالعمل یا بخش نامه ای خاص جلوگیری 
کنند. به طور مثال، وقتی صنایع فولادی چندین 
برابر مص��رف داخلی محص��ول تولید می کنند، 
دولت به عنوان متولی صادرات و واردات تصمیم  
می گیرد ک��ه برای جلوگی��ری از واردات فولاد، 
تعرفه ه��ای متع��ددی وضع نماید ت��ا به نوعی از 
طریق اعمال تعرفه، هم بتواند منجر به تعادل در 
بازار داخلی ش��ود هم از طریق ابزارهای نظارتی 
زمین��ه حمای��ت همه جانب��ه از تولیدکنندگان 

داخلی را فراهم آورد.
 ای��ن روند برای مواردی که کش��ور دچار کمبود 
یک محصول معدنی اس��ت ب��ه صورت معکوس 
نی��ز عمل می کند؛ یعن��ی دولت ها در کنار ایجاد 
مش��وق های لازم، تعرف��ه را به صفر می رس��انند 
ت��ا واردکنندگان بتوانند ب��رای واردات محصول 
مورد نیاز داخلی انگیزه کافی داش��ته باش��ند. از 
منظری دیگ��ر چنین روندی می تواند از افزایش 
بی رویه قیمت برخی محصولات در هنگام کمبود 
محصولات داخلی جلوگی��ری کند. بنابراین اگر 
دولت ها بتوانند از ابزار تعرفه به درستی استفاده 
کنند، بی تردید زمینه تحول اقتصادی و صنعتی 
را در یک کش��ور به وجود می آورند اما متاسفانه 
دولت ما این گونه عمل نمی کند و همین مس��ئله 
وض��ع واردات و ص��ادرات، صنای��ع معدن��ی به 
خص��وص صنعت روی را با بح��ران روبه رو کرده 

است.
آیا واحدهای تولیدکننده س�رب و روی  �

س�رمایه گذاری مناس�بی در واحد تحقیق و 
توسعه داشته اند؟ اساسا ضرورت راه اندازی 
واحدهای تحقیق و توسعه در دنیای امروز به 

چه اندازه است؟
اطلاع��ات دقیق��ی برای بررس��ی ای��ن موضوع 
در دس��ترس ما ق��رار ندارد؛ چراک��ه هر کدام از 
ش��رکت ها به زعم خودش��ان مبال��غ مختلفی را 

صرف تحقیق و توسعه می کنند و مشخص نیست 
که مبلغ مورد نظر به چه میزان است. با این حال 
ش��واهد و قرائن نشان می دهد که سهم ناچیزی 
از درآمد ناخالص ملی در کنار س��ود شرکت های 
بزرگ صرف واحدهای تحقیق و توس��عه می شود 
که این مس��ئله به عنوان یک چالش اساس��ی در 

کشور مطرح است. 
البت��ه چنی��ن موضوعی نزد س��ایر کش��ورهای 
دنیا بس��یار متفاوت تر از ش��رایط کشور ما هویدا 
می شود؛ در واقع برخی از کشورها حدود ۵ درصد 
از تولی��د ناخالص ملی خ��ود را صرف واحدهای 
تحقیق و توسعه می کنند. از طرفی دانشگاه ها در 
کشورهای پیشرفته، ماهیت کاربردی دارند و به 
عنوان واحد R&D ش��رکت های بزرگ به شمار 
می آیند. در کشورهای پیشرفته صنعتی به دلیل 
اینکه پیوند محکم و ناگسس��تی میان دانشگاه و 
صنعت برقرار اس��ت، دانشگاه ها به عنوان مرجع 
کار تحقیقات��ی در نظر گرفته می ش��وند تا ضمن 
ارائه راهکارهای عملی برای پیش��برد پیش��رفته 
صنای��ع مختلف، زمین��ه افزایش به��ره وری در 
 کن��ار کاه��ش مخاط��رات زیس��ت محیطی را

 فراهم آورد.
برخی ش��رکت های بزرگ صنعت��ی و معدنی در 
دنیا هستند که علاوه بر واگذاری واحد R&D به 
دانشگاه ها، واحدهای تحقیق و توسعه کوچک و 
مستقلی نیز برای خود تعریف کرده اند که در کنار 
ایده های علمی مراکز علمی و دانشگاهی بزرگ، 
راهکارهای خلاقانه ای از سوی متخصصان همان 
ش��رکت برای صنعت مورد نظر ارائه شود. با این 
حال وجود واحدهای تحقیق و توسعه در شرایط 
امروز برای بقای واحدهای معدنی و صنعتی یک 
ض��رورت به ش��مار می آید. اگر تا دی��روز نیازی 
ب��ه وجود ای��ن واحدها در صنعت س��رب و روی 
احس��اس نمی شد، امروزه بدون وجود واحدهای 
تحقیق و توسعه، نمی توان گام های اساسی برای 
توس��عه این صنعت و سایر صنایع معدنی کشور 

برداشت.

افزایش نرخ دلار و مشکلاتی که برای واردات وجود 
دارد، به ش��دت بر کار فعالان معدنی تاثیر گذاش��ته 
است. از آنجایی که شرکت های بازرگانی و سازندگان 
ماش��ین آلات ماده اولیه خود را از کش��ورهایی مثل 
تای��وان و مالزی وارد می کنند، ب��ا توجه به تحریم ها 
ضرر کرده و مجبور هس��تند قیمت تمام شده کالای 
خود را افزایش دهند. امروز س��ازندگان ماشین آلات 
معدنی دغدغه و چالش های زیادی دارند. از آنجایی که 
خرید ماش��ین آلات معدنی ازسوی استفاده کنندگان 
به شدت کم است، تولیدکنندگان این ماشین آلات در 
ساخت و فروش با مشکلاتی جدی روبه رو هستند. در 
شرایط حاضر واردات ماشین آلات برای ایران به شدت 
سخت شده اس��ت؛ به ویژه اینکه قیمت ماشین آلات 
دس��ت دوم با ن��و برابری می کن��د. در این بین یکی 
از رس��الت های اصلی توس��عه بخش معدن، حمایت 
از تولیدکننده ماش��ین آلات اس��ت. برای اینکه تولید 
داخل ش��کل بگی��رد و واردات ماش��ین آلات معدنی 
کاهش پیدا کن��د، باید حامی تولیدکنندگان داخلی 
ب��ود. تغییرات سیاس��ت دولت و عوارض  مختلفی که 
در س��ال گذشته بر فعالیت معدنکاری وضع شد، کار 
را ب��ر فعالان اقتصادی دش��وار کرد. در واقع تغییرات 
زیاد در سیاس��ت گذاری دولتی به بزرگ ترین دغدغه 
فعالان حوزه معدن تبدیل شده است؛ به عنوان مثال 
از ابتدای مهر س��ال قبل برای ص��ادرات محصولات 
معدنی عوارض گذاشته شد، اما اغلب مدیران معادن 
در ای��ن باره اذعان به تعطیل��ی و گله کردند که تنها 
س��ندی که می توانس��ت ارزآور باشد و قشر زیادی را 
تحت پوش��ش قرار بدهد و سفره بزرگی را پهن کرده 
بود، با سیاس��ت های دولت در حال جمع شدن است. 
اگر دولت درباره اقداماتی که می خواهد انجام دهد و 
تصمیماتی که بگی��رد به نوعی مصرف کننده را مورد 
هدف قرار ندهد، خیلی بهتر می توان کار کرد و فعالان 
معدن��ی با مش��کلات کمتری روبه رو می ش��وند. اگر 
ش��رایط اقتصادی یکنواخت باشد، می تواند به فعالان 
اقتصادی کمک کند و منجر به توسعه اقتصادی شود. 
تولیدکننده ه��ای داخلی به ش��دت نیازمند حمایت 
دولت هس��تند، این در حالی است که امروز نه تنها از 
آنها حمایتی نمی ش��ود، بلکه موانع زیادی هم بر سر 
راه ش��ان قرار می گیرد. مسیر پیشرفت کشور از تولید 
می گ��ذرد. تمام ش��رکت های صاحب نام وقتی نجات 
پی��دا کردند ک��ه تولید خود را توس��عه دادند. اگر به 
کشورهای پیشرفته ای مثل آلمان و چین نگاه کنیم، 
متوجه می شویم که با این میزان جمعیت تنها از راه 
تولید کشور خود را اداره کرده اند؛ بنابراین ما هم باید 

بتوانیم در این مسیر گام برداریم.

یادداشت

خبر

 محمد تواهن
فعال معدنی

دغدغه های تولیدکنندگان

گروه معدن

درحال حاضر بیش��تر واحدهای تولیدکننده ش��مش روی 
در داخل کش��ور با کمبود اساسی مواد اولیه تولید مواجه 
هس��تند.  این مس��ئله موجب شده اس��ت تا کارشناسان 
مختلف به ریش��ه این موضوع��ات در ابعاد مختلف بخش 
معادن کش��ور بپردازند.  یکی از مواردی که کارشناس��ان 
ب��ر آن تاکید دارند این اس��ت که دولت ب��دون توجه به 
حج��م ذخایر معدن انگ��وران در زمینه خاک روی، مجوز 
تاس��یس تعداد زیادی واحد تولیدکننده شمش روی را با 
پش��توانه خاک این معدن صادر کرده است؛ به طوری که 
درحال حاضر منابع معدن انگوران توانایی تامین بس��یاری 

از واحدهای شمش روی را ندارد.
 این مس��ئله نش��ان می دهد که دولت در ۲۰ سال اخیر 
ب��ا وج��ود معدن انگ��وران هیچ گون��ه فعالیت اکتش��افی 
جدیدی در زمینه صنعت روی تعریف نکرده اس��ت و هر 
آنچه هس��ت به گذش��ته تعل��ق دارد.  از طرفی تاخیر در 
بهره برداری از معدن مهدی آباد که عملیات اکتش��اف آن 
به ۶۰ س��ال پیش برمی گردد، به عنوان یک چالش مهم 
نزد فعالان صنعت روی مطرح می شود.  در همین زمینه، 
»فلزات آنلاین« با بهرام شکوری، رئیس کمیسیون معدن 
و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران گفت وگو کرده اس��ت 

که مشروح آن را در ادامه می خوانید:
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بر اساس دس��تور مدیرعامل فولاد خراس��ان، این شرکت 
ظرف ماه آین��ده، با برگزاری آزمون علم��ی، اقدام به جذب 
٢۴۴ نفر نیروی انس��انی از میان جوان��ان توانمند، متعهد و 
با انگیزه در بزرگ ترین مجتمع صنعتی ش��رق کشور خواهد 

کرد.
به گزارش روابط عمومی فولاد خراس��ان، کس��ری غفوری 
با اش��اره به اهمیت شایسته سالاری در جذب نیروی انسانی 
برای این ش��رکت، گفت: مجتمع فولاد خراس��ان، »شایسته 
س��الاری«، اولویت »جذب جوانان بومی« در شرایط یکسان، 
»ب��ی طرفی« و نی��ز ایجاد »فرصت براب��ر و رقابت عادلانه« 
ب��رای داوطلبان توانا و علاقه مندان خدمت در جبهه صنعت 

و اقتصاد کش��ور را ب��ه عنوان راهبردی ویژه و هم راس��تا با 
مسئولیت های اجتماعی خود می داند.

بر اس��اس ای��ن خبر »آزمون اس��تخدامی س��ال ۱۳۹۹« 
مجتم��ع فولاد خراس��ان برای ج��ذب ٢۴۴ نف��ر از جوانان 
تحصی��ل کرده و دارای دانش و تخصص در مقاطع تحصیلی 
دیپلم، فوق دیپلم و لیس��انس برنامه ریزی ش��ده است و این 
آزمون ظرف یک ماه آینده جاری از سوی مراکز علمی معتبر 
برگزار خواهد ش��د. مدیرعامل فولاد خراس��ان با بیان اینکه 
به لطف پروردگار، اش��تغالزایی پایدار یکی از دس��تاوردهای 
مهم فولاد خراس��ان اس��ت، اف��زود: در راس��تای تحقق این 
مهم، در مجموعه فولاد خراس��ان و ش��رکت های پیمانکاری 

این مجموع��ه هم اکنون بالغ بر ٢۵۰۰ نفر مش��غول به کار 
می باشند که از این تعداد بالغ بر ۹۰ درصد را نیروهای بومی 
اس��تان خراسان رضوی و اکثرا از میان جوانان تحصیل کرده 
شهرستان های نیش��ابور، فیروزه و زبرخان تشکیل می دهند. 
غفوری با بیان این که جذب نیروی توانمند به عنوان یکی از 
کلیدی ترین ارکان توسعه سازمان در محیط متغیر و چالشی 
امروز و در صنعت فولاد دارای ظرایف ویژه ای است، از جذب 
و ب��ه کارگیری نیروی ه��ای مورد نیاز در آزمون امس��ال بر 
اس��اس آزمون کتبی و مصاحبه خبر داد و افزود: نفرات برتر 
»آزمون کتبی علمی« که شایس��تگی های فنی و دانشی آنها 
در »ارزیابی عملی و مصاحبه« نیز احراز ش��ود بر اساس نیاز 

خطوط تولید و برنامه تامین نیروی انس��انی شرکت، تا پایان 
سال و بر اساس نیاز مجتمع به کار دعوت خواهند شد.

به گفته مدیرعامل فولاد خراس��ان، اهمیت فرآیند تامین 
منابع انسانی، باعث تعریف الگویی علمی و مبتنی بر شایسته 
س��الاری، عدالت و بی طرفی برای شناسایی و جذب نیرو در 
این ش��رکت شده اس��ت و هفتمین آزمون اس��تخدامی این 
ش��رکت از بدو تاس��یس تاکنون نیز با کم��ک مراکز معتبر 
دانش��گاهی و متخصصان بی طرف برگزار خواهد ش��د تا ان 
ش��االله زمینه جذب تعداد دیگری از جوانان توانمند کش��ور 
و ش��هرمان، در خانواده بزرگ قطب سوم فولاد کشور فراهم 

شود.

تایکماهآیندهانجاممیشود

جذب244نفرنیرویجدیددرفولادخراسان
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به تازگی رفت و برگش�ت هایی در مورد  �
افزای�ش قیم�ت س�یمان در کش�ور اتفاق 
افتاد به طوری که ابتدا ش�اهد رش�د 25 تا 
30درص�دی قیمت های مص�وب بودیم ولی 
ب�ا مخالفت دولت، در نهای�ت مجوز افزایش 
20درصدی قیم�ت به تولیدکنن�دگان داده 

شد. چرا این اتفاق افتاد؟
دولت حداقل افزای��ش قیمت یعنی ٢۰ درصد 
را به س��یمانی ها داده اس��ت و دیگر از این کمتر 
نمی ش��ود. زیرا هزینه های تولید نس��بت به سال 
قبل افزایش داش��ته اس��ت. البته س��یمانی ها به 
دنبال این بودند که هر ۳ ماه یکبار بتوانند قیمت 
تولیداتش��ان را تعدیل کنند ول��ی با توجه به جو 
موجود سیاسی، اقتصادی و اجتماعی بعید است 

که این مسئله عملی شود.
مصوب�ه افزای�ش 20 درص�دی قیم�ت  �

س�یمان، هزینه های تولید کارخانجات را تا 
چه میزان پوشش می دهد؟

هزینه تولید بیش از ٢۰ درصد رش��د داش��ته، 
دستمزد کارگران حدود ۳۰ تا ۳۵ درصد افزایش 
داشته، قطعات مصرفی کارخانجات نیز آن بخش 
که با ارز در ارتباط بوده بیش از ۱۰۰ درصد رشد 
قیمت داش��ته و داخلی ها نی��ز ۳۵ تا ۴۰ درصد 
افزایش داشته اس��ت. حمل ونقل خاک معدن تا 
کارخانه نیز ۳۵ تا ۴۰ درصد گران تر ش��ده است. 
اگر ب��ا توجه به تورم فعلی می توانس��تیم مصوبه 
افزای��ش قیم��ت ۳۵ درص��دی را دریافت کنیم 
هزینه های تولید پوش��ش داده می ش��د و هزینه 
تولی��د و فروش متعادل می ش��دند. مصوبه ای که 
برای افزایش قیمت سیمان صادر شده پایین تر از 
قیمت تمام ش��ده محصول است البته باید به این 
موضوع نیز توجه کنیم که صنعت سیمان نیازمند 
بازسازی و نوسازی است و باید به روزرسانی شود 
اما با قیمت های فعلی امکان این کار وجود ندارد.

مذاک�رات تولیدکنندگان س�یمان برای  �
تصمیم گی�ری درباره تعدیل قیمت تولیدات 

به کجا رسیده است؟
انجم��ن س��یمان و تولیدکنندگان ب��ه دنبال 
دریافت مصوبه افزایش قیمت محصولات هستند 
تا در مذاکره با دولت و س��ازمان حمایت بتوانند 
مجوز رش��د قیمت را بگیرند ولی به نظر می رسد 
شرایط سیاس��ی، اجتماعی و اقتصادی اجازه این 

کار را نخواهند داد. 
قیم�ت 300 تومانی هر کیلو س�یمان تا  �

چه میزان متاثر از فرسودگی خطوط تولید و 
بهره وری پایین کارخانه ها است؟

به��ره وری مؤثر اس��ت و البت��ه کارخانجات به 
دلیل انجام نشدن تعمیرات نمی توانند با ظرفیت 

مناس��ب فعال باش��ند قطعا ما دیگر مانند قبل با 
م��ازاد تولید روبه رو نخواهی��م بود. ظرفیت تولید 
ممکن اس��ت ۸۰ میلی��ون تن باش��د ولی تولید 
عملی به ۶۰ میلیون تن نخواهد رس��ید به دلیل 
اینکه بازس��ازی و نوسازی کارخانه ها انجام نشده 
اس��ت اگ��ر روش فعلی قیمت گ��ذاری ادامه یابد 
به تدری��ج تولید از تقاضا کمتر خواهد ش��د و در 
نتیجه توزیع سیمان دوباره حواله ای خواهد شد.

چ�را در طول س�ال های قبل بازس�ازی  �
کارخانه ها انجام نش�ده اس�ت؟ آیا آن زمان 
هم کارخانه ها با مشکل قیمت گذاری پایین 

تولیدات روبه رو بودند؟
امکان پذی��ر نب��ود و از درآمد حاص��ل از تولید 

نمی توانستیم هزینه نوسازی را تأمین کنیم.
درحال حاضر قیمت هر تن سیمان در هیچ جای 
دنیا کمت��ر از ۵۰ دلار نیس��ت درحال��ی که در 
ای��ران یک کیلو س��یمان به قمی��ت ۳۰۰تومان 
فروخته می ش��ود. حت��ی هندوانه ه��م کیلویی 
 ۳ه��زار تومان اس��ت، یعن��ی از س��یمان گران تر 

فروخته می شود.
به هر حال سیمانی ها همیشه که زیان ده  �

نبوده اند، چرا تولیدکنندگان برای نوس�ازی 
کارخانه ها هزینه نکرده اند؟

ببینید ما یک س��ود حس��ابداری داریم و یک 
س��ود حس��ابداری مدیریت، وقتی سود می کنیم 
ک��ه هر کالا را با قیمت خرید در حس��اب ها ذکر 
می کنیم ممکن است در دفاتر سود را نشان دهد 
ب��ه عبارتی دیگر اگر ف��ردی خانه اش را با قیمت 
Aتوم��ان خری��ده باش��د و ح��الا آن را با قیمت 
A+٢تومان بفروش��د نمی توان��د خانه ای جدید با 
این ش��رایط بخرد، این نامش س��ود نیست. سود 

حسابداری را نباید مدنظر قرار داد.
پس شما معتقدید که در طول سال های  �

گذشته همواره قیمت گذاری سیمان طوری 
نبوده که امکان نوسازی را به کارخانه داران 

بدهد؟
بل��ه، همین طور اس��ت، در دنی��ا رابطه قیمت 
س��یمان به ف��ولاد یک به ۷ اس��ت، در ایران اگر 
قیمت هر تن س��یمان را معادل ۶۰ دلار در نظر 
بگیری��م و حدود ٢۵ دلار باب��ت یارانه انرژی و... 
تعیین کنی��م، دیگر نباید در قیم��ت باقی مانده 
سیمان به نرخ جهانی اختلافی داشته باشیم. اما 
این طور نیس��ت به فرض اگر قیمت س��یمان را 
حتی تنی ٢۵دلار در نظر بگیریم قیمت هر تن از 
ای��ن محصول حدود ۵۰۰ هزار تومان خواهد بود 
در حالی که سیمان در داخل با قیمت ٢۵۰هزار 
تومان عرضه می ش��ود. پس تولید داخلی را نابود 

می کنند.

اگ��ر قیمت گذاری ها درس��ت نباش��د و تعادل 
وجود نداشته باشد اتفاقی که برای نرخ ارز افتاده 
برای سیمان نیز می افتد، یعنی سال ها نگه داشته 
می ش��ود و یکباره جهش می یابد. وقتی س��یمان 
تنی یک  میلیون تومان ش��ود، دس��ت اندرکاران 
متوجه اش��تباه قیمت گذاری خواهند ش��د. حالا 
در م��ورد فولاد به دلیل اینکه به بازارهای جهانی 
وصل ب��وده قیمت گذاری اصلاح ش��د ولی چون 
س��یمان به قیمت جهان��ی وصل نیس��ت، نابود 

می شود.
درحال حاض�ر چق�در از ظرفی�ت تولید  �

صنعت س�یمان فعال اس�ت و تولید در چه 
وضعیتی قرار دارد؟

ب��ا توج��ه ب��ه افزای��ش هزین��ه حمل ونق��ل، 
کارخانجاتی که در نق��اط دور از برخی از بازارها 
واق��ع ش��ده اند نمی توانند محصولات ش��ان را با 
قیمت مناس��ب به بازارها برس��انند. در بازارهای 
فعل��ی، کارخانجات دیگر تخفیف��ی برای فروش 
سیمان نمی دهند و به سمت نقدفروشی رفته اند. 
یعنی کم کم داریم به سمتی حرکت می کنیم که 

دوباره سهمیه بندی انجام شود.
ظرفی�ت  � درص�د  چن�د   درحال حاض�ر 

کارخانه های سیمان فعال است؟
حدود ۶۵ تا ۷۰ درصد ظرفیت کارخانه ها فعال 
اس��ت، یک زمانی با ۱۰۰درص��د ظرفیت تولید 

می کردیم ولی حالا دیگر نمی توانیم.
وضعیت اجرای طرح های جدید سیمانی  �

به چه صورت است؟
حدود ۵ یا ۶ کارخانه جدید سیمانی در کشور 
داریم که مراحل مختلف از جمله گشایش اعتبار 
را پشت سر گذاشته اند ولی تولید در شرایط فعلی 
برایشان مقرون به صرفه نیست و به همین دلیل 
متوقف مانده اند. ظرفیت این کارخانه ها حدود ۵تا 
۶ میلیون تن اس��ت. البته کارخانه های فعلی نیز 
پولی برای اجرای طرح های توس��عه ای و افزایش 
ظرفی��ت خود ندارن��د. در عین ح��ال طرح های 
زیس��ت محیطی، صرفه جویی انرژی، بهینه سازی 
آلودگی هوا، س��وخت، برق و سلامت و نگهداری 
کارخانه ها نیز روی زمین مانده و اجرایی نشده اند.

وضعیت صادرات به چه صورت است؟ �
اوضاع صادرات بد نیس��ت ب��ه هر حال نرخ ارز 
بالا رفته و س��ود ش��رکت های صادراتی بالا رفته 
اس��ت و هزینه س��یمان صادراتی خود را به دلار 

دریافت می کنند. 
 عمده صادرات سیمان به کدام کشورها  �

اس�ت؟ همچن�ان ب�ه ع�راق و افغانس�تان 
ص�ادرات داری�م ی�ا ب�ا توج�ه به س�اخت 
کارخانه ه�ای س�یمان در ع�راق، ص�ادرات 

ما به این کش�ور کاهش داش�ته و بازارهای 
جایگزین پیدا کرده ایم؟

به افغانستان صادرات داریم ولی به عراق خیلی 
نیس��ت، به چین و هند، بنگلادش و حتی افریقا 
نی��ز ص��ادرات داریم. قیمت داخلی پایین اس��ت 
و ن��رخ دلار نیز بالا رفته اس��ت. در این ش��رایط 
صادرات صرفه بیش��تری نس��بت ب��ه فروش در 

داخل دارد.
قیمت س�یمان صادراتی به کش�ورهای  �

افریقایی چطور است؟
این کش��ورها هم مالیات و عوارض خاص خود 

را اعمال می کنند.
مجلسی ها با هدف کنترل قیمت مسکن،  �

بحث کنترل قیمت سیمان و فولاد را پیگیر 
شده اند، در حالی که شما معتقدید سرکوب 
قیمت ها باعث کاهش تولیدات می شود و در 

نهایت به ضرر مردم خواهد بود؟
درحال حاض��ر متوس��ط قیمت مس��کن متری 
٢۰میلیون تومان اس��ت. در ساخت هر متر مربع 
س��اختمان ٢پاکت ۵۰کیلویی س��یمان مصرف 
می ش��ود. اگر ف��رض کنی��م هر پاکت س��یمان 
درنهای��ت با احتس��اب هزینه حم��ل و... با قمت 
۱۵هزار تومان به دست مصرف کننده برسد، برای 
س��اخت هر متر مربع س��اختمان حدود ۳۰هزار 
تومان س��یمان مصرف خواهد شد. به این ترتیب 
سیمان س��هم چندانی در قیمت تمام شده ملک 

ندارد.
الگوی مصرف سیمان به دلیل قیمت پایین این 
محصول تغییر کرده و کارگران حتی سیمان را با 
خ��اک مخلوط کرده و به جای مصالح دیگر از آن 
استفاده می کنند. به این ترتیب یارانه ای که بابت 
انرژی و سوخت مصرفی در کارخانه های سیمان 
صرف می شود، با مصرف نادرست این محصول به 

راحتی از بین می رود.
ولی س�یمان در قیمت س�اختمان تأثیر  �

روانی دارد...
بله همین طور است، ولی باید قیمت را ببینیم. 
یک زمانی مثالی می زدند و می گفتند یک فرد با 
سواد روی ورق نوشت مار و یک شخص بی سواد 
هم تصویر مار را نقاش��ی ک��رد. در نهایت آن فرد 
باس��واد را تنبیه کردند و گفتند تو اشتباه نوشته 
ای. حال اگر به جو روانی قیمت سیمان نیز با این 
دید نگاه شود به اشتباه قیمت را سرکوب خواهند 
کرد. در مورد قیمت تولید و فروش س��یمان باید 
پژوهش صورت گیرد، مرکز پژوهش های مجلس 
می توان��د این کار را انجام ده��د و نتایج آن را به 
نمایندگان ارائه کند. دلیل رش��د قیمت مس��کن 
به مشکلات رش��د نقدینگی، بالا رفتن پایه پولی 

و ب��ازار مالی کش��ور مربوط می ش��ود، نمی توان 
گفت در ش��رایطی که قیمت جهانی سیمان تنی 
۶۰تا ۷۰ دلار اس��ت قیمت سیمان در ایران باید 
تنی ۱۰ دلار باش��د، نمی توانی��م بگوییم دنیا در 
قیمت گذاری سیمان درس��ت عمل می کند و ما 
اشتباه می کنیم. سیمان و فولاد با یکدیگر ارتباط 
دارند، ه��م از نظر میزان س��رمایه گذاری، میزان 
ارزبری، هزینه کارگر و... . وقتی فولاد داخلی تنی 
۴۰۰ دلار اس��ت قیمت سیمان نیز باید ۶۰ دلار 
باش��د. درحال حاضر قیمت ف��ولاد صادراتی تنی 

۴۰۰ دلار است اما قیمت سیمان واقعی نیست.
قیم�ت پایی�ن س�یمان در داخ�ل چه  �

تاثی�ری بر نرخ های صادرات�ی این محصول 
دارد؟

وقت��ی قیمت داخلی پایین باش��د، ن��رخ پایه 
صادراتی نیز افت می کند. درحال حاضر سیمان با 
قیمت پایین به افغانستان صادر می شود هرچند 
با توجه به رش��د نرخ ارز، ب��از هم صادرات با این 
قیمت ها به صرفه است. افغان ها در ایران زندگی 
می کنند و از نرخ س��یمان در کشورمان باخبرند. 
در نتیج��ه قیمت صادراتی ما به افغانس��تان بالا 
نیست به طوری که هر تن سیمان ایران با قیمت 

۱۸، ۱۹ یا ٢۰ دلار به افغانستان صادر می شود.
درحال حاض�ر محدودیت�ی در صادرات  �

سیمان وجود ندارد؟
خیر محدودیتی نداریم، البته مش��کلاتی مانند 
انتقال ارز و حمل ونقل وجود دارد. س��ال گذشته 
حدود ٢۰ درصد س��یمان تولید کشور صادر شد. 
درحال حاض��ر با مش��کلاتی در زمینه حمل ونقل 
فاصل��ه  روب��ه رو هس��تیم.  صادرات��ی  س��یمان 
کارخانجات از بنادر نیز مهم است، کارخانه هایی 
که نزدیک مرز هستند نسبت به سایر کارخانه ها 
می��زان صادرات بیش��تری دارند، مث��لا کارخانه 
سیمان خوزستان یا زابل یا ساروج بوشهر امکان 

صادرات بهتری دارند.
ش�اید توجیه مجلس�ی ها این است که  �

کارخانه ه�ای س�یمان از طری�ق ص�ادرات 
می توانند منابع مالی مناسب را کسب کنند 
و در مقابل، باید قیمت فروش داخلی خود را 

پایین نگه دارند. نظر شما چیست؟
این طور نیس��ت، کارخانه س��یمانی که نزدیک 
مرز واقع ش��ده می تواند محصولش را صادر کند 
ول��ی مثلا از کارخانه س��یمان تهران، حمل ونقل 
س��یمان ب��رای صادرات ب��ه صرف��ه نخواهد بود 
کرای��ه حمل به اندازه قیمت س��یمان در می آید. 
بیشتر کارخانه های سیمان در زمان ساخت، نگاه 
تأمین نیاز داخلی داشته اند و برای صادرات ایجاد 

نشده اند.

 رشد ۷۴درصدی
 فروش »فایرا« 

ش��رکت آلومینیوم ایران با نماد فایرا، گزارشی 
از فعالی��ت ماهانه ۱ماهه منتهی به ۳۱مرداد ۹۹ 
خود را منتش��ر کرد.در مدت یک ماهه مردادماه 
شمش خالص بیشترین تولید را داشته است که 
در ف��روش داخلی و صادراتی نیز بالاترین عدد را 
از آن خود کرده اس��ت. همچنین فروش فایرا در 
۵ماهه اول امس��ال با رشد ۷۴درصدی نسبت به 

مدت مشابه سال قبل همراه بوده است.
ب��ه گ��زارش ایراس��ین؛ ش��رکت آلومینی��وم 
ای��ران در مدت یک ماه��ه مردادماه محصولاتی 
همچ��ون ش��مش بیل��ت ب��ه می��زان ۶۱ت��ن، 
ش��مش خالص به می��زان ۳،۵٢۰تن و ش��مش 
تولی��د  می��زان ۳،۰٢۸ت��ن  ب��ه  نی��ز   آلی��اژی 

شده است. 
از س��وی دیگ��ر می��زان ف��روش انجام ش��ده 
در م��دت مردادماه۷،۱۷۳،۸۷۰میلی��ون ری��ال 
ب��وده اس��ت ک��ه از این می��زان می��زان فروش 
داخل��ی ۴،۰۸۳،٢۸۶میلی��ون ری��ال و می��زان 
 ف��روش صادراتی نی��ز ۳،۰۹۰،۵۸۴میلیون ریال 

بوده است.
همچنی��ن بیش��ترین می��زان ف��روش داخلی 
ش��رکت آلومینی��وم ایران در مرداد ماه امس��ال، 
ش��مش خالص ب��ه مبل��غ ٢،٢۳۵،۱۳۱ میلیون 
ریال بوده اس��ت که از فروش ۶،۰۹۶تن ش��مش 
خالص به دس��ت آمده اس��ت. ف��روش صادراتی 
فایرا در مرداد ماه ۹۹، ش��مش خالص صادراتی 
بوده اس��ت ک��ه از ف��روش ۹،۰٢۵تن ب��ه مبلغ 

۳،۰۹۰،۵۸۴میلیون ریال بوده است.
این گزارش می افزاید در مدت ۴ ماهه نخست 
امسال از ابتدای سال مالی ۹۹ تا انتهای تیر۹۹، 
میزان فروش حاصل شده ۱۶،۶۷۰،۵۷۶میلیون 
ریال بوده اس��ت که از این میزان بخش عمده ای 
از فروش داخلی حاصل ش��ده و ش��مش آلیاژی 
و  ب��وده  بیش��ترین محص��ول فروخت��ه ش��ده 

٢،۰۳۱،۸۱۹میلیون ریال به دست آمده است.
در مجموع ش��رکت آلومینیوم ایران از ابتدای 
س��ال مالی ت��ا انتهای مرداد م��اه۹۹ در مجموع 
مبلغ ٢۳،۸۴۴،۴۴۶میلیون ریال فروش داش��ته 
است که نسبت به فروش شرکت در مدت مشابه 
سال۹۸ که رقم ۱۳،۷۱۴،۳۰۹میلیون ریال بوده 
با رشد نزدیک به ۷۴درصدی همراه گشته است.

گفتن��ی اس��ت در ۵ماه��ه نخس��ت امس��ال، 
۹۰۴۵تن ش��مش بیل��ت، ۴٢،۴۳۹تن ش��مش 
خالص و ۸۰۰۳تن ش��مش آلی��اژی تولید کرده 

است.

 رشد ۸۷ درصدی 
درآمد فروش فولاد 
خوزستان در مرداد

ش��رکت فولاد خوزس��تان در مرداد ماه امسال 
معادل ٢۶۹۵.۸ میلیارد تومان از محصولات خود 
را به فروش رس��اند که نس��بت ب��ه دوره ۱ ماهه 

مشابه سال قبل ۸۷ درصد رشد نشان می دهد.
به گزارش چیلان، ش��رکت فولاد خوزستان در 
مرداد ماه امس��ال معادل ٢۶۹۵.۸ میلیارد تومان 
از محصولات خود را به فروش رس��اند که نسبت 
به دوره ۱ ماهه مش��ابه سال قبل ۸۷ درصد رشد 

نشان می دهد.
فولاد خوزس��تان طی عملکرد ۵ ماهه نخست 
امس��ال مبل��غ ۹۳۹۸.۹ میلیارد توم��ان درآمد 
فروش داشته که نسبت به مدت مشابه سال قبل 

۴۱ درصد رشد داشته است.

تولائیان ، عضو هیات مدیره 
شرکت سهامی ذوب آهن 

اصفهان شد
بر اساس مصوبه هیات مدیره ذوب آهن اصفهان 
مهرداد تولائیان به عنوان نماینده شرکت توسعه 
معادن پارس تامین، عضو این هیات مدیره شد. به 
گزارش ایلنا، وی که معاون بهره برداری ذوب آهن 
اصفهان اس��ت به عنوان عض��و موظف جایگزین 

بابک بیگی در هیات  مدیره این شرکت شد.

اخبار

گروه معدن

صنعت س��یمان یک��ی از قدیمی ترین صنایع کش��ور به ش��مار می آید و در 
س��ال های گذشته س��هم زیادی در کاهش ارزبری ساخت وساز در کشور داشته 
اس��ت. هرچند تولیدکنندگان این صنعت در سال های گذشته نقش مهمی در 

بازس��ازی داخل و کش��ورهای همس��ایه به ویژه عراق و افغانستان داشته اند اما 
حالا چندان سرحال نیستند و از اعمال برخی دیدگاه های سرکوب کننده گلایه 
مندند. علی محمد بدُ یکی از کارشناس��ان با سابقه صنعت سیمان معتقد است 
س��رکوب قیمت س��یمان به بهانه کنترل قیمت مسکن در نهایت به ضرر مردم 
خواهد ش��د و باعث کاهش تولید و در نتیجه بازگشت به روزهای سهمیه بندی 

س��یمان می شود. به گفته وی، سهم س��یمان در هر مترمربع ساخت وساز فقط 
۳۰هزار تومان است درحالی که متوسط قیمت ملک در تهران حدود ٢۰میلیون 

تومان است.

زنگ خطر کاهش تولید سیمان به صدا درآمد

گفت وگوی این کارشناس صنعت سیمان با فارس به شرح زیراست:
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مترجم 

سازمان زمین شناسی ایالات متحده دهه هاست 
در حال تحقیق درباره استخراج کف دریا است، 
اما در س��ال های اخیر مواد معدن��ی مهم را که 
می تواند در منطقه اقتصادی ایالات متحده قابل 
دسترسی باشد را در اولویت تحقیق و استخراج 

قرارداده است. 
در کف اقیانوس ذخای��ر پرارزش مواد معدنی 
وجود دارد اما اس��تخراج این م��واد چگونه و از 
چه طریقی انجام می شود و چه موادی در اعماق 
اقیانوس ه��ا وج��ود دارد اکنون م��ا در »روزگار 
معدن« نگاهی انداخته ایم به عمق اقیانوس ها با 

ما همراه باشید: 
صنع��ت و مع��دن ش��اهد علاقه من��دی ب��ه 
ظرفیت های معدنی اقیانوس ها ازجمله پوس��ته 
فرومن��گان گ��ره منگن��ز، فس��فرهای دریایی و 

سولفیدهای عظیم دریایی است.
از دهه ۱۹۷۰، س��ازمان زمین شناسی ایالات 
متحده )USGS( در حال بررس��ی ظرفیت های 
معدن��ی دریایی ب��ا محوریت منطق��ه اقتصادی 
انحص��اری ای��الات متح��ده )EEZ( اس��ت که 
۲۰۰مایل از س��احل این کش��ور امت��داد دارد و 
ام��کان کنت��رل روی اکتش��اف و بهره برداری از 

منابع دریایی را فراهم می کند. 
35 کالای معدنی ک�ه برای اقتصاد  �

و امنیت
در حال��ی که تمرکز اصل��ی USGS در طول 
س��ال ها تغیی��ر کرده اس��ت، در س��ال ۲۰۱۸، 
اس��تراتژی دونالد ترام��پ درباره م��واد معدنی 
بحرانی، لیس��ت ۳۵ کالای معدنی را صادر کرد 
که برای اقتصاد و امنیت کش��ور حیاتی به شمار 

می رفت.
ای��ن اس��تراتژی، به نوب��ه خود، مس��یرهای 
جدی��دی را ب��ه USGS داد. تجزی��ه و تحلیل 
ثروت معدنی بالقوه ایالات متحده به این صنعت 
کمک می کند تا تعیین کند که در چه مناطقی 
ارزش اکتش��اف را دارد و در عی��ن حال کمک 
می کند تا مردم تأثیر معدن را در محیط دریایی 

درک کنند.
اقیانوس شناس و محقق USGS و رهبر پروژه 

جهانی مواد معدنی دریایی شرکت امی گارتمن 
درباره ماهی��ت مواد معدن��ی دریایی این چنین 
می گوی��د: »به ط��ور معمول، هن��گام بحث در 
مورد م��واد معدنی در دریا«، م��ا در مورد مواد 
معدنی در اقیانوس های عمیق صحبت می کنیم، 

که ۳دس��ته از آنها به طور گس��ترده مورد بحث 
ق��رار می گیرد. که ش��امل س��ولفیدهای عظیم 
دریایی، پوس��ته فرومنگان��ی و گره های منگنز 
هس��تند. هر یک از این دسته ها از نظر ترکیب، 
میزان ش��کل گیری و مکان در اقیانوس ها کاملا 

متفاوت از س��ایرین هس��تند البته ناگفته نماند 
درحال حاض��ر هیچ معدن��کاری در هیچ کجای 

اقیانوس ها انجام پذیز نیست.
گارتمن در ادامه توضیح داد: از آنجا که پوسته 
اقیانوسی بسیار جوانتر از پوسته قاره است، مواد 

معدنی دریای��ی معمولا بس��یار جوان تر از مواد 
معدنی زمینی هس��تند و بس��یار کمت��ر از بین 

می روند. 
اقیانوس ه�ا و رس�وبات دریایی نیز  �

منشأ بسیاری از عناصر
وی گفت: قدیمی ترین مواد معدنی س��نگین 
س��ولفید دریایی که شناس��ایی شده است فقط 
چند هزار سال قدمت دارد. پوسته ها و گره های 
فرومنگان ممکن است ده ها میلیون سال قدمت 
داش��ته باش��ند و می توانند دریچ��ه ای از تاریخ 

اقیانوس را فراهم کنند.
 اقیانوس ه��ا و رس��وبات دریای��ی نیز منش��أ 
و  فرومنگان��ی  پوس��ته  عناص��ر  از  بس��یاری 
گ��ره منگنز هس��تند و م��واد معدن��ی همانند 
 کبالت، منگن��ز، نیکل و م��س را در خود جای 

داده اند.
همچنین م��واد معدنی دریای��ی در اقیانوس 
عمیق، طیف وس��یعی از م��واد معدنی دریایی-
ساحلی مجزا وجود دارد که هم اکنون در بعضی 

از مناطق مورد بهره برداری قرار می گیرد.
وی گف��ت: اینها در پوس��ته قاره ه��ا یا درباره 
رس��وبات پلاس��ما وجود دارند، این مواد معدنی 
زمینی هستند که به خارج از کشور رسیده اند. 

هیجان انگیز ترین اکتشافات دریایی �
وقت��ی از گارتم��ن درباره هیج��ان انگیز ترین 
اکتشافات دریایی س��وال می شود، می گوید: هر 
نمون��ه ای که جمع آوری می کنیم جالب اس��ت! 
به عنوان مثال، در س��ال ۲۰۱۷، تیم ما مقاله ای 
راجع به پوسته فرومنگان در قطب شمال منتشر 
کرد که غنی س��ازی زیادی در عنصر اس��کاندیم 
داش��ت، که این عنصر نمونه بارزی از نحوه نفوذ 
ش��یمیایی عمق اقیانوس ها در ترکیبات معدنی 

بود.
»مقاله دیگری از گروه ما، که امس��ال منتشر 
ش��د، رواب��ط ش��یمیایی و معدن��ی اقیانوس را 
اقیانوس آرام بررس��ی کرد و دریافت که غلظت 
اکسیژن آب دریا یک عامل تعیین کننده مهم در 

غنی سازی عناصر است.«
گارتم��ن می گوی��د: بر اس��اس تحقیق��ات ما 
پیش بینی کرده ایم که مناطق وسیعی در ایالات 
متحده وجود دارد که ممکن اس��ت چنین مواد 

معدنی در آن وجو داشته باشد.

گمان  تحلیلگران  برخی 
تقاض��ای  ک��ه  می کنن��د 
س��وخت هیچ وقت به طور 
کام��ل بهبود نمی یابد و به 
همین دلیل شرکت ها باید 
برای تغییر رون��د و رفتن 
به برنام��ه انرژی های پاک 

تشویق شوند.
ات��اق  گ��زارش  ب��ه 

بازرگان��ی تهران، بزرگ ترین ش��رکت های معدنکاری جهان به دنب��ال مخالفت با منابع 
 ان��رژی با کربن بالا، راه ه��ای کاهش بهره ب��رداری از معدن های زغالس��نگ را در پیش 

گرفته اند.
 بع��د از همه گی��ری کرون��ا، می��زان مص��رف ان��رژی کاه��ش یافته اس��ت، از طرفی 
گزارش های��ی که درباره افزایش درجه حرارت زمین گفته می ش��ود، باعث ش��ده اس��ت 
که ش��رکت های معدنکاری به س��مت راه های��ی برای کاهش بهره ب��رداری از معدن های 
 زغال س��نگ و انرژی با کربن بالا را در پیش بگیرند. سی ان ان گزارشی در این باره منتشر 

کرده است.
شرکت BHP که در ملبورن استرالیا قرار دارد، روز سه شنبه اعلام کردکه سعی خواهد 
 BHP Mitsui Coal کرد ۸۰ درصد از س��هام خود در س��رمایه گذاری های مشترک
را بفروش��د. این شرکت دارای دو معدن در ایالات کویینزلند است که زغل سنگ کک با 
کیفیت پایین تولید می کند و برای فولاد س��ازی مورد استفاده قرار می گیرد. این شرکت 
همچنی��ن به دنبال راهی برای واگذاری دارایی های زغال س��نگ حرارتی در اس��ترالیا و 

کلمبیا است.
بعد از ش��یوع ویروس کرونا و کاهش تقاضا برای انرژی، ش��رکت ها فعال در این زمینه 
 ،BHP با کاهش درآمد مواجه ش��دند. روز گذش��ته هم بعد از گزارش درآمد ش��رکت

معاملات بورس اوراق بهادار لندن ۲.۶ درصد کاهش یافت.
تحت مدیرعاملی جدید، مایک هنری، BHP به دنبال افزایش مش��اغل استخراج مس 
و نیکل و واگذاری دارایی های نفتی و گازی است. این موضوع نشان دهنده این است که 
ش��رکت در حال آماده س��ازی برای آینده ای است که ترکیب انرژی در آن بسیار متفاوت 

به نظر می رسد.
هنری همچنین روی نمونه کارهای زغال س��نگ BHP در معادن زغال س��نگ کک با 
کیفیت بالاتر متمرکز شده است. با شیوع ویروس کرونا تقاضای نفت و گاز و زغال سنگ 
آس��یب دیده است و کارخانه ها تعطیل ش��ده اند. هواپیماها زمین گیر شده اند و به مردم 

دستور داده شده که در خانه هایشان بمانند.
برخ��ی تحلیلگران گمان می کنند که تقاضای س��وخت هیچ وق��ت به طور کامل بهبود 
نمی یاب��د و به همین دلیل ش��رکت ها باید برای تغییر رون��د و رفتن به برنامه انرژی های 

پاک تشویق شوند.
در اوایل ماه جاری شرکت نفتی BP از افزایش ۱۰ برابری سرمایه گذاری در منابع کم 

کربن پرده برداری کرد، چرا که جهان برای دنیایی با مصرف کمتر نفت آماده می شود.
این ش��رکت، اعلام کرد واحد پتروش��یمی خود را می فروشد چراکه اگر افزایش درجه 
حرارت جهانی به ۱.۵ درصد س��انتی گراد محدود ش��ود، تقاضا برای سوخت های فسیلی 

می تواند تا ۷۵ درصد در ۳۰ سال آینده کاهش یابد.

معدن های زغال سنگ دیگر جذابیت ندارد

 فرصت ها و خطرات
 چین در  استخراج 
سنگ آهن افریقا

س��یماندائو، یک رش��ته کوه ۱۱۰ کیلومتری از 
تپه ها در اعماق کش��ور گین��ه در افریقای غربی، 
دارای بزرگترین ذخایر سنگ آهن دست نخورده 
در جهان است که می تواند زنجیره تأمین جهانی 
ماده اولیه س��اخت فولاد به عنوان دومین کالای 
تجاری پس از نفت خام را در جهان دوباره شکل 

دهد.
به گ��زارش فولاد ای��ران ، این دارای��ی عظیم، 
س��رمایه گذاران جهانی به ویژه چین را مجذوب 
خود کرده اس��ت، اما اس��تخراج این ماده معدنی 
ی��ک چالش س��خت اس��ت که با خط��رات عدم 
اطمینان فنی، س��رمایه ای و سیاسی گره  خورده 

است.
گفته می شود این بزرگ ترین معدن با بهترین 
کیفیت س��نگ آهن در جهان به ش��مار می رود. 
برخی کارشناس��ان صنعتی پیش بینی می کنند 
این مع��دن می توان��د س��الانه ۱۵۰ میلیون تن 
سنگ آهن، معادل ۷درصد تولید جهانی در سال 
۲۰۱۹ تولید کند. توس��عه ای��ن ذخایر می تواند 
س��الانه میلیاردها دلار صرفه جویی برای چین به 
عنوان بزرگ ترین کشور فولادساز جهان به دنبال 

داشته باشد.
ام��ا ایج��اد زیرس��اخت های لازم در گینه، که 
از نظ��ر س��رانه تولی��د ناخالص داخل��ی در بین 
۱۸۶کش��ور از نظر صن��دوق بین المللی پول در 
رتبه ۱۶۰ام ق��رار دارد نیز میلیاردها دلار هزینه 
دارد. برای عملیاتی ش��دن پروژه سیماندائو، نیاز 
به س��اخت راه آهن و بندر به ان��دازه بزرگ ترین 
پروژه زیرساختی در افریقا است و سرمایه گذاران 
تمایلی به غرق این پول در سیماندائو ندارند زیرا 

خطر سقوط قیمت ها وجود دارد.
پروژه سیماندائو در ۲دهه گذشته تا حد زیادی 
متوقف ش��ده ک��ه نش��ان دهنده پیچیدگی های 
سیاس��ی، اختلافات مرب��وط به حق��وق معدن، 
نگرانی درباره هزینه ها و فشارهای رقبای صنعتی 

است.
با وجود همه  گیری، قیمت سنگ آهن در امسال 
همچنان در حال افزایش اس��ت و در ۱۹اوت به 
۱۲۸.۸۰ دلار در هر تن رسید که بالاترین سطح 
۶س��اله است و از آن زمان تاکنون روی ۱۲۰دلار 

معلق مانده است.
ی��ک تحلیلگر صنع��ت ف��ولاد در چین گفت: 
»اگر سیماندائو شروع به کار کند، می تواند ۴۰تا 
۵۰دلار در هر تن افت قیمت جهانی س��نگ آهن 

را به همراه داشته باشد.« 
از ماه مه، ش��رکت بائواس��تیل در تلاش است 
ت��ا کنسرس��یومی از س��ازندگان ف��ولاد را ب��ه 
سرمایه گذاری در س��یماندو هدایت کند، اما این 
پروژه چندان مطمئنی نیست. شرکت های چینی 
س��ابقه ضعیفی در س��رمایه گذاری در استخراج 
معادن خارجی دارند. نمون��ه بارز آن پروژه آهن 
س��ینو در استرالیا اس��ت که پس از آنکه شرکت 
دولتی س��یتیک چین ۴۵۰ میلی��ون دلار برای 
۲۵س��ال حق اس��تخراج معدن س��نگ آهن در 
کیپ پرس��تون در سال ۲۰۰۶ پرداخت، به دلیل 
تاخیره��ای مک��رر تولید و س��رمایه گذاری های 
سرس��ام آور، به سرعت به یک گودال پول تبدیل 

شد.
یک س��رمایه گذار ارش��د صنعت انرژی گفت: 
س��یماندائو »برای هماهنگی طرف های مختلف، 
تقس��یم منافع و خط��رات« به ی��ک معامله گر 
حرف��ه ای نی��از دارد. ای��ن س��رمایه گذار گفت، 
بدون توانایی جل��ب همه طرف ها برای همکاری 
و ش��کل گیری یک مدل تجاری پایدار، توس��عه 
س��یماندائو امکان پذی��ر نمی ش��ود. دولت گینه 
نیز به دنبال اس��تفاده از پروژه س��یماندائو برای 
گسترش زیرساخت های داخلی است و خواستار 
س��اخت راه آهن ۶۵۰ کیلومت��ری ترانس گینه و 
بندر آب های عمیق و همچنین امکانات حمایتی 
اس��ت. این به معنای یک س��رمایه گذاری عظیم 
برای توس��عه دهندگان س��یماندائو است. چنین 
ساخت وساز عظیم به معنای دوره سرمایه گذاری 
طولانی م��دت اس��ت. تحلیلگ��ران گفتن��د ک��ه 
ساخت وس��از و شروع تحویل س��یماندائو ممکن 

است ۸سال طول بکشد.
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 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شرقی گفت: 
پی جویی اکتش��اف معادن با هماهنگی س��ازمان صنعت، معدن 
وتج��ارت و منابع طبیعی بلامانع اس��ت.به گ��زارش ایرنا، حبیب 
امین زاده در جلس��ه تعامل و رفع موانع معدن کاران آذربایجان 
ش��رقی با اش��اره به اینکه امسال به عنوان س��ال توسعه معادن و 
صنایع معدنی نامگذاری ش��ده اس��ت، افزود: تسهیل امور و رفع 
مش��کلات بهره برداران معادن اس��تان در س��ال جهش تولید در 
اولوی��ت برنامه های س��ازمان بوده و در جلس��ات تعامل با توجه 
ب��ه قوانین جاری، تصمیم��ات خوبی به نفع س��رمایه گذاری در 
اکتش��افات معدنی اتخاذ می شود و از طریق تعامل و هم افزایی با 

دستگاه های متولی برای رفع مشکلات معدن کاران حرکت کنیم.
وی با اش��اره به افزایش اکتش��افات معدنی و شناسایی پهنه های 
جدید در امس��ال، افزود: رعایت تمام دس��تورالعمل های قانونی 
و ضوابط زیس��ت محیطی و منابع طبیعی لازمه س��رمایه گذاری 
برای اکتش��اف معادن بوده و به شرط عدم تخریب محیط زیست 
استان شناسایی ها آغاز شده است.امین زاده با بیان اینکه تسهیل 
فرآیند شناسایی و مطالعه پهنه های معدنی ضرورت دارد، اظهار 
کرد: ش��رایط برای رفع مش��کلات معدنکاران در جلسات تعاملی 
به صورت هفتگی با بررس��ی های دقیق و کارشناسی فراهم است 
و پیگیر اثربخش��ی مصوبات خواهیم بود. وی بازگشت واحدهای 

معدنی راکد و نیمه فعال به چرخه فعالیت را یکی از اولویت های 
مهم س��ازمان در امس��ال برشمرد و گفت: با فعال شدن دبیرخانه 
و هم افزایی بیش��تر مدافع و حاف��ظ معدن و معدنکاران خواهیم 
بود. وی ش��ناخت کامل از مش��کلات و موانع توس��عه معدنی را 
بس��یار راه گشا در مسیر توسعه معادن و صنایع معدنی دانست و 
 بر ضرورت ارزیابی خروجی جلسات تعاملی و اثربخشی مصوبات

تأکید کرد. 
مدی��ر کل منابع طبیعی آذربایجان ش��رقی نی��ز در ادامه این 
نشست با تأکید بر ضرورت بررسی دقیق نتایج حاصل از جلسات 
تعام��ل با معدن کاران، گفت: س��ال معدنی ب��رای رونق تولید و 

افزایش اشتغال بوده بر این اساس حمایت واقعی از معدن کاران 
با حفظ منابع طبیعی حرکت می کنیم. مهردادی افزود: خروجی 
جلسات تعاملی باید منجر به جلوگیری از خام فروشی مواد معدنی 
و رونق تولید ش��ود. در جلس��ه تعامل با معدنکاران که با حضور 
مدیران اداره کل منابع طبیعی آذربایجان شرقی در محل سازمان 
صنعت، معدن و تجارت اس��تان برگزار ش��د. جمعی از واحدهای 
معدنی به بیان مش��کلات و مس��ائل پیرام��ون پهنه های معدنی 
خ��ود پرداختند و در ادامه با بررس��ی های کارشناس��ی و بحث و 
گفت وگوه��ای تخصصی، تمهی��دات لازم برای رفع موانع تولید و 

تداوم فعالیت واحدهای معدنی استان پیش بینی شد.

استاندار قم گفت: برخی قوانین دست و پاگیر و سخت گیرانه 
مانع از اکتش��افات معادن در قم شده است.به گزارش تسنیم، 
بهرام سرمس��ت در پنجمین جلس��ه ش��ورای برنامه ریزی و 
توسعه استان قم در سالن کرامت استانداری اظهار کرد: منابع 
طبیعی در اس��تان براس��اس گزارش های ارائه شده عملکرد 
خوب��ی به ویژه در آبخیزداری و آبخوان داری داش��ته اس��ت.
وی اف��زود: اجرای این پروژه ها طبق بازدیدهای انجام ش��ده 
در جریان س��یل فروردین ۹۸ در ارتباط با پیشگیری از وقوع 
بحران در قمرود نقش مهمی داش��ت، ام��ا طرح های اجرایی 
کافی نیس��ت و باید با جدیت دنبال شود و در اولویت توسعه 
اس��تان قرار بگیرد.سرمس��ت تصریح کرد: بخشی از برنامه ها 
به وی��ژه در زمینه بیابان زدایی، اطفای حریق، پیش��گیری از 
وقوع آتش س��وزی و مهارآتش سوزی در مراتع بسیار اثربخش 
بوده اس��ت و باید تداوم داشته باشد. استاندار قم عنوان کرد: 

حتی یک مورد آتش س��وزی موجب خس��ارت است و باید از 
آن جلوگیری ش��ود، در مقایسه با سایر استان ها ستاد بحران 
با مش��ارکت منابع طبیع��ی و جوامع محلی و بخش��داران و 
دهیاری ها و فرماندار بسیار مثبت بوده است و دامنه خسارات 
پیش بینی شد.وی خاطرنشان کرد: استفاده از ظرفیت منابع 
طبیعی برای طرح های اشتغال زا و گردشگری جز اولویت های 
مهم است و باید تداوم داشته باشدف همچنین اصلاح رویکرد 
در منابع طبیعی و اصلاح ساختاری درباره قوانین مورد توجه 
قرار بگیرد. استاندار قم بیان کرد: بخشی نگری موجب توقف 
پروژه های استان می ش��ود، در این باره باید تدبیر کرد و برای 
رفع تعارضات در استان در قالب شورای معادن وارد عمل شد، 
گاه��ی در این باره نیاز به ابعاد حقوق��ی و جنبه قانون گذاری 
داریم. وی تصریح کرد: مجلس برای رفع تعارضات قانونی در 
اج��رای طرح ها ریل گذاری کند و نمایندگان در جهت اصلاح 

موانع کمک کنند و کارگروه مورد نظر در اسرع وقت تشکیل 
ش��ود. سرمس��ت عنوان کرد: در این باره راه و شهرس��ازی و 
شهرداری و جهاد کش��اورزی و منابع طبیعی نظرات سازنده 
خود را ارائه دهند و بس��ته پیشنهادی ارائه شود، ما در سطح 
هیات دولت، پیش��نهاداتی داده ایم و اصلاحاتی انجام ش��ده 

است. 
وی گفت: در اصلاحات س��اختاری باید یک رویکرد توسعه 
مح��ور نیز دنبال کنیم، منابع طبیعی در بهره گیری از معادن 
توس��عه استان را ببیند، در این باره نباید بخشی نگری نداشته 
باشد، جایی که اکتش��اف می تواند انجام شود و چهره استان 
را تغیر دهد، برخی قوانین دست و پاگیر و سخت گیرانه مانع 
از اکتش��افات معادن در قم ش��ده است و با وجود منابع غنی 
و معادن به درس��تی نتوانسته این از طرفیت ها استفاده کنیم. 
اس��تاندار قم افزود: در حوزه منابع طبیعی، ظرفیت هایی در 

مورد اموال آزاد داریم که اس��تفاده نشده است و در شرایطی 
ک��ه ۴ درصد جمعیت روس��تایی داریم بای��د از امکانات آزاد 
اس��تفاده کنیم و ام��وال و املاک را در اختی��ار بگذاریم. وی 
تصریح کرد: باید نگاه مان فرابخش��ی باشد و از منابع موجود 
استفاده کنیم این رویکرد باید از استان به سطح ملی منتقل 
شود، عزم مدیریت استان این است از همه ظرفیت ها استفاده 
و اولویت ه��ا را تبیین کنیم.  سرمس��ت بی��ان کرد: به صرف 
قوانین بالادس��تی نمی توان نسبت به ظرفیت ها بی توجه شد، 
باید قوانین اصلاح ش��ود، گاهی اصلا نگرش را باید تغییر داد 
تا چش��م انداز مشخص و بسته پیشنهادی برای اصلاح قوانین 
اتحاذ شود. وی عنوان کرد: اصلاح رویکردها و رفع پارادوکس 
میان دس��تگاه های اجرایی اهمیت زیادی دارد، اس��اس نظر 
کارشناسی در مورد اجرای پروژه هاست و دستگاه های اجرایی 

با اطلاعات کامل طرح به بحث و بررسی بپردازند.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شرقی: 

تسهیل امور و رفع مشکلات بهره برداران معادن در اولویت است

استاندار قم: 

برخی قوانین دست و پاگیر مانع از اکتشافات شده است

لزوم همراهی محیط زیست برای بهره برداری از معادن طلا

رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان زنجان 
گفت: در ۳ ماهه اول امسال، ۱۳ معدن غیرفعال در استان 
زنج��ان احیا و به چرخه اقتصادی اس��تان بازگش��ت. ناصر 
فغف��وری در گفت وگو با ایس��نا، اظهارک��رد: در ۳ماهه اول 
امسال، ۱۳ معدن غیرفعال در استان زنجان احیا و به چرخه 
اقتصادی اس��تان بازگشت. در زمینه اجرای سیاست دولت 
مبنی بر فعال س��ازی معادن و صنایع غیرفع��ال، ۱۳معدن 

غیرفعال و قابل توسعه در استان احیا شد.
وی افزود: در این زمینه سازمان صنعت، معدن و تجارت 

اس��تان زنجان ، اقدام به رصد مشکلات معادن کرده و پس 
از بررس��ی توجی��ه اقتصادی معادن و قابلیت توس��عه آنها، 
ب��ا ارائه راهکارهای��ی از جمله ورود س��رمایه گذار جدید به 
معدن، بازاریابی های جدید و رفع مش��کل معارضان نسبت 
به فعال س��ازی این معادن اقدام کرد. این مسئول ادامه داد: 
س��ه معدن فعال ش��ده در حوزه گرانیت، 2معدن در بخش 
خاک صنعتی و ۴معدن تراورتن در استان احیا و به چرخه 
تولید بازگشت. مابقی معادن فعال  شده در زمینه سیلیس، 
سنگ لاش��ه، خاک رس و مگنتیتی است. فغفوری تصریح 

ک��رد: درحال حاض��ر در حوزه معدن، قری��ب به ۷۰ معدن 
غیرفع��ال داریم که برخی از آنها توجی��ه اقتصادی ندارد و 
حال وزارتخانه باید به س��مت ایجاد معادن با وس��عت بالا 
حرک��ت کند تا فرد بتواند اکتش��افات جدیدی انجام دهد. 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان زنجان، یادآور 
ش��د: سال ۹۷ در استان زنجان ۱۱2 معدن بارنامه دریافت 
می کرد؛ به این معنی که ۱۱2 معدن ماده معدنی استخراج 
و به فروش می رساند و در سال گذشته نیز برای ۱۹۰معدن 
بارنام��ه و در ۴ ماهه ابتدایی امس��ال تقریبا به 2۵۰ معدن 

بارنامه صادر ش��ده اس��ت. وی خاطرنش��ان کرد: سال ۹۴ 
حقوق دولتی دریافت شده از معادن ۷ میلیارد تومان، سال 
۹۵ به ۱۱ میلیارد تومان، س��ال ۹۶ به ۱۸ میلیارد تومان و 
س��ال ۹۷ به 2۳ میلیارد تومان رس��ید که در سال گذشته 
حقوق دولتی دریافت ش��ده ب��ه ۳2 میلیارد تومان افزایش 
یافت و برآورد امس��ال این است که رقم ۳۳ میلیارد تومان 
نقطه اول تحقق حقوق دولتی وصولی از معادن باشد که در 
صورت بهبود ش��رایط برای فعالیت های معدنی این رقم به 

۴۰ میلیارد تومان نیز برسد.

بازگشت به کار ۱۳ معدن غیرفعال در زنجان

گروه معدن

رئیس س��ازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
قزوی��ن گفت: مع��ادن طلای اس��تان قزوین در 
مناطق حفاظت ش��ده محیط زیس��ت قرار دارند 
و امیدواری��م ب��ا هم��کاری س��ازمان حفاظ��ت 
محیط زیس��ت زمینه ه��ای بهره ب��رداری از آنها 

فراهم شود. 
به گزارش خبرگزاری صدا و س��یما، ابوالفضل 
ی��اری درب��اره جزییات س��فر نوبخ��ت، معاون 
رئیس جمهوری و رئیس سازمان برنامه و بودجه 
گفت: انتقال آب از س��د طالقان به استان قزوین 
مهم ترین مطالبه مردم اس��تان اس��ت و در سفر 
اخیر معاون رئیس جمه��ور، ۷۰ میلیارد تومان 
اعتب��ار برای انتقال آب از س��د طالقان به آبیک 

مصوب شده است.
یاری گفت: آب ش��رب س��د طالق��ان در گام 
نخست تا پایان سال به آبیک می رسد و تا پایان 
دولت نیز آب ش��رب این س��د به ش��هر قزوین 

خواهد رسید.
وی افزود: تصفیه خانه های ش��هرک مهرگان، 
شال و آبگرم با سرعت بیش��تری ادامه خواهند 

داشت.
یاری تأکید کرد: سد بالاخانلو نیز با تخصیص 
اعتب��ار ۱۵۰ میلیارد تومانی ت��ا پایان دولت به 

بهره برداری خواهد رسید.
رئیس س��ازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
قزوی��ن گفت: طرح س��د نهب تاکس��تان نیز با 
تزریق اعتبار جدید تا پایان اس��فند امس��ال به 

بهره برداری می رسد.
یاری به س��رانه بهداشتی و تخت بیمارستانی 
در استان اشاره کرد و گفت: فاز اول بیمارستان 
۷۰۰ تختخواب��ی و بیمارس��تان الحاقی ش��هید 
رجایی تا خرداد ۱۴۰۰ به بهره برداری می رسد.

رئیس س��ازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
قزوین درباره تکمیل راه های اس��تان خاطرنشان 
کرد: در سفر اخیر نوبخت معاون رئیس جمهوری 
برای تکمیل راه الموت- تنکابن، تاکستان- رزن، 
س��اوه- بوئین زه��را اعتبارات مناس��بی در نظر 

گرفته شده است.
وی افزود: همچنین اعتبارات مناس��بی برای 
احداث راه های روس��تایی الموت و طارم سفلی 

در نظر گرفته شده است.
ی��اری گفت: بالغ ب��ر ۱۳۰۰ میلی��ارد تومان 
اعتبار به شرکت های دانش بنیان اختصاص داده 

شده است که در بلند مدت تا ۱2 هزار شغل در 
استان ایجاد خواهد شد.

رئیس س��ازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
قزوین به احداث 2 هزار واحد مس��کن روستایی 
در استان اشاره کرد و گفت: تا ۶ ماه آینده شاهد 
توس��عه و اح��داث حجم عظیم��ی از واحد های 

مسکن روستایی خواهیم بود.
وی اف��زود: همچنین ب��ر اس��اس تفاهمنامه 
منعق��د ش��ده، ح��دود ۴۰۰ دس��تگاه ان��رژی 
خورش��یدی به خانواده مددجویان کمیته امداد 

اختصاص خواهد یافت.
یاری خاطرنش��ان کرد: خ��ط ریل قزوین- قم 
واقع در مسیر کریدور شمال- جنوب با مشارکت 

بخش خصوصی در آینده نزدیک اجرا می شود.
وی اف��زود: ب��ا تأمین ۵۰ درصدی مش��ارکت 
بخش خصوصی، دولت نیز ۵۰ درصد سهم خود 
را برای احداث قطار شهری در قزوین اختصاص 

خواهد داد.
رئیس س��ازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
با اش��اره به موضوع بودجه اس��تان قزوین گفت: 
ب��ا توجه ب��ه اینک��ه اس��تان قزوین ب��ا وصول 
2۵۰۰میلی��ارد توم��ان از درآمد ه��ای دولت��ی 
در جایگاه س��یزدهم قرار دارد و بر این اس��اس 
تناس��ب جدی میان اعتبارات هزینه ای و تملک 

وجود ندارد. 

وی اف��زود: ب��ا حضور کارشناس��ان س��ازمان 
برنامه و بودجه شاخص های اختصاص اعتبارات 
تخصی��ص داده ش��ده به اس��تان در نظر گرفته 
می ش��ود تا اگ��ر تغییراتی نیاز اس��ت در بودجه 
اختصاصی استان در لایحه بودجه ۱۴۰۰ اعمال 

شود.
ی��اری ادام��ه دارد: ۳۰۰ هکت��ار زمی��ن در 
مجاورت ش��هرک کاس��پین به عنوان ش��هرک 
سرمایه گذاری خارجی و های تک در نظر گرفته 
ش��ده است و این ش��هرک با توجه به دارا بودن 
معافیت مالیات��ی، موقعیت خوب��ی برای جذب 

سرمایه گذاران خارجی خواهد داشت.
وی اف��زود: در س��ال ۹۹ باید ۳۵ هزار ش��غل 
جدید در اس��تان ایج��اد می کردیم و با توجه به 
تحریم ها و ش��یوع کرونا بالغ بر 2۰ هزار ش��غل 
جدید ب��ا نرخ بیکاری ۱۰ درص��د ایجاد خواهد 

شد.
رئیس س��ازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
قزوین خاطرنشان کرد: سال قبل ۱۸ هزار شغل 
جدید در استان ایجاد کردیم و با احتساب ایجاد 
۳ هزار ش��غل در زمینه مصوبات ملی در استان 
پیش بینی می کنیم امس��ال بین 2۰ تا 2۱ هزار 

شغل جدید در استان ایجاد کنیم.
ی��اری گف��ت: ایجاد منطق��ه آزاد در اس��تان 
قزوین میسر نخواهد شد و بر همین اساس هاب 

لجستیک که پشتیبان بندر انزلی خواهد بود در 
بوئین زهرا احداث خواهد شد. وی افزود: منطقه 
آزاد کش��اورزی در کش��ور برای نخستین بار با 
رویک��رد تولید و صادرات محص��ولات ارگانیک، 
سال آینده در منطقه تاکس��تان احداث خواهد 

شد.
رئیس س��ازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
قزوین به مش��کلات ش��رکت کنتورسازی اشاره 
و گف��ت: ب��ا حض��ور مع��اون رئیس جمه��وری 
جلس��ه ویژه ای ب��ا ۶ نفر از نمایندگان ش��رکت 
کنتورس��ازی برگزار ش��د و ح��دود ۱۵ میلیارد 
تومان از مطالبات این کارگران پرداخت می شود.
وی اف��زود: در بلند م��دت نیز موضوع س��لب 
اختی��ار از مالک فعل��ی، واگذاری و س��وددهی 
شرکت کنتورس��ازی در دس��تور کار دولت قرار 

خواهد گرفت.
یاری همچنین درباره آخرین تصمیم گیری ها 
برای راه اندازی پروژه ش��تابگر مل��ی گفت: این 
طرح قرار اس��ت برای تأمین اعتبار و استفاده از 
فاینان��س، در ش��ورای عالی اقتصادی به تصویب 
برس��د. رئیس س��ازمان مدیریت و برنامه ریزی 
اس��تان قزوین، گازرس��انی به سایر نقاط استان، 
بهبود تولیدات کش��اورزی، افزایش خرید گندم، 
حمای��ت از ش��رکت های دانش بنی��ان، بهب��ود 
راه ه��ای اصلی و روس��تایی، پایه ریزی ش��هرک 

انرژی، پایه ریزی پایانه های صادارتی، پایه ریزی 
هاب لجس��تیک، کلنگ زنی نخس��تین پردیس 
روستایی، پایه ریزی ش��هرک علم و فناوری در 
مجاورت ش��هرک صنعتی کاس��پین 2 در آبیک 
و... را از جمله دس��تاورد های دولت در اس��تان 

قزوین دانست.
وی افزود: قرار بود با همکاری بانک پاس��ارگاد 
هزار تخت بیمارس��تان به عنوان دهکده سلامت 
یا هتل بیمارس��تان در اس��تان قزوین راه اندازی 
شود که با توجه به بروز برخی از معارضات برای 
اعطای ۵۰ هکتار زمین، در آینده نزدیک شاهد 
احداث این پروژه مهم بخش خصوصی در استان 

خواهیم بود.
یاری گفت: احداث متروی هش��تگرد- قزوین 
در ردیف بیس��تم بودجه دولت قرار گرفته است 
و این پروژه باید در قالب توسعه مشارکت بخش 
خصوصی و تأمین اعتبار ۱۸۰۰ میلیارد تومانی، 

محقق خواهد شد.
وی افزود: در گذش��ته با کنسرس��یوم هایی از 
کشور های چین و ایتالیا برای سرمایه گذاری در 
متروی هشتگرد- قزوین مذاکره شده بود که به 

دلیل تحریم ها این مذاکرات به نتیجه نرسید.
رئیس س��ازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
قزوین گفت: ۱۰ هزار واحد مسکن باید در قالب 
مس��کن اقدام ملی در اس��تان احداث ش��ود که 
قسمت عمده این ۱۰ هزار واحد در قالب مسکن 
مه��ر در مهرگان، بخش��ی از آن در قالب احیای 
بافت فرس��وده و آپارتمان های ش��هری و بخش 
دیگری نیز ش��امل احداث 2 هزار واحد مسکن 

روستایی در استان ایجاد خواهد شد.
ی��اری با اش��اره به موضوع مع��دن مس طارم 
گفت: با توجه ب��ه راه اندازی ۹۸ درصدی معدن 
مس طارم این مع��دن با حضور رئیس جمهوری 

به بهره برداری خواهد رسید.
وی اف��زود: سیاس��ت رهبر معظ��م انقلاب و 
دول��ت، توس��عه فعالیت ه��ای معدنی اس��ت و 
کس��انی ک��ه در این ح��وزه فعالی��ت می کنند 
 می توانن��د از تس��هیلات مرب��وط ب��ه این حوزه
بهره من��د ش��ود. رئی��س س��ازمان مدیری��ت و 
برنامه ریزی استان قزوین گفت: برخی از معادن 
اس��تان از جمل��ه معادن طلا که تح��ول آفرین 
هس��تند در مناطق حفاظت شده محیط زیست 
ق��رار دارن��د و امیدواری��م با همکاری س��ازمان 
حفاظت محیط زیست زمینه های بهره برداری از 

آنها فراهم شود.

 اجرای ۸طرح صنعتی 
و معدنی در نهبندان 

فرماندار نهبندان گفت: هش��ت طرح صنعتی 
و ج��وار معدنی با س��رمایه گذاری بیش از ۶۰۰ 
میلیارد تومان در این شهرس��تان در دست اجرا 

است.
به گ��زارش ایرنا، مجی��د بیک��ی در بازدید از 
چند ط��رح صنعت��ی و معدنی نهبن��دان افزود: 
ای��ن طرح ها به ط��ور میانگین بی��ن ۱۵ تا ۹۵ 
درصد پیش��رفت فیزیکی دارد و ب��ا تکمیل آنها 
 برای بیش از ۳۰۰ نفر در شهرستان شغل ایجاد 

خواهد شد.
وی واحد ش��مش طلای هیرد، واحد فرآوری 
س��یلیس دهس��لم، واح��د کربن��ات و اکس��ید 
منیزیم س��لطان آباد، واحد پرعیارسازی گارنت 
دهس��لم، واحد پرعیارس��ازی منیزیت تگ سیاه 
شوس��ف، واحد کنس��انتره آهن نیک امیدواران 
پی��راکان در ش��هرک صنعتی نهبن��دان، واحد 
ف��رآوری منیزی��ت ادهم��ی و برق رس��انی ب��ه 
منطقه معدنی ش��اهکوه و هی��رد را از طرح های 
 صنعتی در دس��ت احداث این شهرستان مرزی 

ذکر کرد.
فرمان��دار نهبندان در بازدی��د از واحد فرآوری 
سیلیس دهس��لم گفت: این طرح با بیش از ۹۸ 
درصد پیش��رفت فیزیکی در مرحله بهره برداری 

قرار دارد.
وی افزود: تاکن��ون در زمینه اجرای این طرح 
۱۳ میلیارد تومان اعتبار هزینه شده و این واحد 
معدنی با اشتغال ۳2 نفر و ظرفیت تولید سالانه 

۵۰ هزار تن در دست ساخت است.
بیک��ی در بازدید از کارخانه فرآوری س��یلیس 
دهس��لم برای تامین گاز، برق مصرفی، پرداخت 
تسهیلات، تیغ زنی راه دسترسی، تامین سوخت 

لازم و خط تلفن کارخانه قول مساعد داد.
وی از واحد صنعتی گارنت دهسلم هم بازدید 
کرد و گفت: واحد پرعیارس��ازی گارنت دهسلم 
با سرمایه گذاری ۸میلیارد تومان، ظرفیت تولید 
س��الانه ۳ هزار و ۳۰۰ تن و اشتغال 2۰نفر بیش 

از ۸۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
وی ب��ا بی��ان اینک��ه در شهرس��تان نهبندان 
اس��تفاده از ظرفیت ه��ای خ��دادادی یک��ی از 
اولویت ه��ا و برنامه ه��ای پی��ش رو اس��ت افزود: 
اس��تفاده از این ظرفیت ها زمینه س��از توس��عه  

همه جانبه خواهد بود.
فرمان��دار نهبندان اظهارکرد: این شهرس��تان 
در بخش کش��اورزی، دامپروری، معادن و بخش 
گردش��گری ظرفیت ه��ای خوب��ی دارد اما آنچه 
نجات دهن��ده مردم منطقه با توجه به وس��عت 

زیاد است، حوزه فرآوری معدنی است.
وی با تاکید براینکه خام فروش��ی مواد معدنی 
باید تغییر کند گفت: نگاه مس��ئولان این اس��ت 
که از سرمایه گذار در فرآوری محصولات حمایت 
کنند چرا که س��رمایه گذاران بخ��ش فرآوری با 
نگاه تولیدمدارانه به دنبال ایجاد اش��تغال، ارزش 
افزوده و جلوگیری از خروج ارز از کشور هستند.

بیکی تصری��ح کرد: در حوزه معادن و فرآوری 
محصولات ش��اهد اتفاقات خوبی در شهرس��تان 
نهبن��دان هس��تیم و ت��ا نیم��ه س��ال ۱۴۰۰ 
طرح های خوبی ش��امل طلای هیرد، کنس��انتره 
آهن، منیزیت دانه بندی ش��ده، منیزیت ذهاب، 
بسته بندی آب، گارنت، سیلیس و آندولوزیت که 
پیشرفت مناسب دارند در مدار بهره برداری قرار 

خواهد گرفت.
وی گف��ت: پیش��رفت های ح��وزه مع��ادن و 
صنعت این شهرس��تان زمینه س��از ورود س��ایر 
س��رمایه گذاران به منطقه و توسعه همه جانبه را 

به همراه خواهد داشت.
فرمان��دار نهبن��دان ب��ا اش��اره به اینک��ه این 
شهرس��تان کمتر توس��عه یافته است اظهارکرد: 
همه زیرس��اخت های لازم را برای بهره مندی از 
ظرفیت ها نداریم و باید در این خصوص بیش��تر 

تلاش کنیم.
وی افزود: مقام معظم رهبری س��ال ۱۳۷۸ در 
سفر به نهبندان تاکید داشتند که در این منطقه 
کارهایی انجام ش��ود تا مردم در این شهرس��تان 

ماندگار شوند.
ش��هر نهبن��دان مرک��ز ای��ن شهرس��تان در 

2۰۰کیلومتری جنوب بیرجند قرار دارد.

خبر



دبیر س��تاد تنظیم بازار کش��ور گفت: قیمت فولاد نیاز 
به شفاف س��ازی دارد و وقتی تصمیم گرفته می ش��ود که 
فولاد در بورس کالا عرضه ش��ود، قطعا مهم ترین اولویت 
م��ا کنترل زنجیره و عرضه قطع��ی و الزامی آن در بورس 

کالا است.
 به گزارش ایلنا، محمد رض��ا کلامی افزود: پیش از این 
مقادیر تعیین ش��ده برای شرکت های فولادی برای عرضه 
بورس محقق نمی ش��د و این ب��ه تعادل در عرضه و تقاضا 
آس��یب وارد می ک��رد در همین زمینه ب��ا توجه به تاکید 
سرقینی، سرپرس��ت وزارت صنعت، معدن و تجارت، تیم 

ویژه ای در این باره تعیین ش��ده ک��ه در قالب یک کمیته 
مش��ترک با حض��ور نمایندگان دادس��تانی کل کش��ور، 
تعزیرات حکومتی، س��ازمان حمای��ت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان و س��ایر دس��تگاه های نظارت��ی به صورت 
هفتگی مقادیر عرضه ش��رکت های فولادی در بورس کالا 
را کنترل می کنند و هر واحدی که از مقادیر تعیین ش��ده 
برای عرضه تخطی داشته باشد حتما اعمال قانون می شود.
سرپرست معاونت بازرگانی داخلی وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت ادامه داد: مجموعه اقدامات��ی که در این حوزه 
انجام ش��ده در 4محور ویژه ش��امل گره خ��وردن میزان 

صادرات ش��رکت ها به روند عرض��ه محصولات در بورس، 
اعم��ال قانون ش��رکت هایی که کف عرض��ه را در بورس 
رعای��ت نمی کنند، عدم تخصیص مواد اولیه به واحدها در 
ص��ورت عدم عرضه محصولات در بورس کالا و در مرحله 
آخر معرفی واحدهای متخلف به دادس��تانی کل کش��ور 
درصورت عدم رعایت قانون؛ دنبال می شود. کلامی اعلام 
ک��رد: در آخری��ن عرضه میلگرد و تیر آهن و ش��مش در 
بورس کالا، شاهد کاهش قیمت ها بودیم و جالب تر اینکه 
هفته گذش��ته حدود ۳۰ هزار ت��ن عدم جذب در میلگرد 
ثبت شد؛ بنابراین حتما روند کاهشی که شروع شده تداوم 

خواهد یافت و با توجه به حساسیت های موجود در دولت 
و وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت، حتما منجربه کاهش 

قیمت محصولات فولادی در بورس کالا خواهد شد.

عرضه محصولات فولادی در بورس کالا الزامی است
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شاهکار تلاطم در بازار فولاد با وجود تولید مازاد
گروه معدن

بررسی ها نشان می دهد مشکلات صنعت فولاد 
ریش��ه در ضعف سیاس��ت گذاری های این حوزه 
ازجمله سهمیه های ناعادلانه، عملکرد غیرشفاف 
برخ��ی تولیدکنندگان و اصرار ب��ر قیمت گذاری 
تثبیتی دارد. به گزارش مهر، رهبر معظم انقلاب 
در دی��دار با اعضای دولت »رفع ناهماهنگی ها در 
س��طوح پایین دس��تی« را برای افزایش و جهش 
تولید، مهم برش��مردند و گفتند: »در بخش های 
پایین دس��تی گاه��ی ناهماهنگی ه��ای عجیب و 
غریبی هس��ت. مثلا یک کارخان��ه مصرف کننده 
فولاد ش��کایت می کند که ورق ف��ولاد را به من 
نمی دهن��د؛ ورق ف��ولادی ک��ه در داخ��ل تولید 
می ش��ود.« نابس��امانی بازار فولاد که مورد انتقاد 
رهب��ر معظم انقلاب هم ق��رار گرفت در ماه های 
گذشته شرایط تولید را برای صنایع پایین دستی 
بسیار سخت کرده است. پس از بروز انواع و اقسام 
مشکلات در صنعت فولاد کشور برای تأمین مواد 
اولیه و واس��طه ای با قیمت مناس��ب برای صنایع 
پایین دستی، رس��انه ای نبوده که با تشریح نظام 
مس��ائل صنعت فولاد، ضرورت رس��یدگی عاجل 
به این صنعت اس��تراتژیک را فریاد نزده باش��د. 
چراک��ه چرخ بخش قابل توجهی از صنایع داخلی 
در گروی تأمین انواع مقاطع فولادی اس��ت و از 
سوی دیگر محصولات فولادی در حوزه صادرات 
غیرنفتی حرف برای گفتن دارند. بررسی وضعیت 
بازار فولاد نش��ان می دهد، با وج��ود آنکه میزان 
تولید انواع مقاطع فولادی از س��وی کارخانجات 
مازاد بر تقاضای داخلی است، کماکان بازار فولاد 
دچار کسری و تنش در طرف عرضه است؛ گویی 
کسی از سرنوشت برخی از محصولات تولید شده 

خبر ندارد! 
غیرکارشناس�ی��� س�همیه�های� وقت�ی�

فولاد�از�بازار�آزاد�سر�در�می�آورد!�
ش��واهد نش��ان می ده��د، واگ��ذاری مقاط��ع 
ف��ولادی که برخی با س��همیه دولت��ی در بورس 
کالا دریاف��ت می کنند، ب��ا انگیزه دس��تیابی به 
س��ود حاش��یه بازار، روانه بازار آزاد می شود. این 
پدی��ده مخرب علاوه بر تأیید ضرورت بازبینی در 
سهمیه های تخصیصی س��امانه بهین یاب، تمرکز 
بر قیمت گذاری دستوری را نیز عاملی برای فشار 

تقاضا در بورس کالا معرفی می کند.
در همین زمینه کیوان گردان، مدیرکل صنایع 
فل��زی و ل��وازم خانگ��ی وزارت صنع��ت، معدن 
وتجارت در ی��ک برنامه تلویزیونی گفت: معاونت 
امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت متولی 

ساماندهی طرف تقاضای بازار فولاد شده است و 
س��همیه ها و میزان دریافتی آنها بررسی و میزان 

خرید و تولید آنها تطبیق داده می شود.
بی توجه��ی به ض��رورت بازنگری در س��همیه 
برخی واحدهای تولیدی همچنین س��بب شده، 
نیازمن��دان واقعی مقاطع ف��ولادی ناچار به تهیه 
م��واد اولیه از بازار آزاد ش��وند و همین مس��ئله 
ب��ه عاملی برای افزایش هزینه تمام ش��ده تولید 
محصولاتی از قبیل لوازم خانگی، خودروس��ازی، 
صنایع غذایی و صنعت س��اختمان و تأثیرگذاری 

مستقیم بر معیشت مردم تبدیل شده است.
در�کارخانه�های�تولیدکننده�ش�مش���

و�اسلب�فولادی�چه�خبر�است؟
ب��ا توجه به کمب��ود برخ��ی از مقاطع فولادی 
ب��رای متقاضیان واقعی در پی تخصیص ناعادلانه 
و محدود این مواد اولیه فولادی به وسیله سامانه 
بهین یاب، گمانه زنی ها درباره شکل گیری جریان 
زیرزمین��ی احتکار، فروش در ب��ازار آزاد و حتی 
صادرات غیرش��فاف مقاطع ف��ولادی پررنگ تر از 

قبل شده است.
براس��اس اظهارات مکرر کارشناس��ان صنعت 
فولاد و آنچه پیش��تر مطرح شد، تنها راه رسیدن 
ب��ازار متلاط��م ف��ولاد ب��ه آرامش، ملزم ش��دن 
تولیدکنندگان به شفاف س��ازی عملک��رد و ارائه 
تمامی محصولات فولادی در بورس کالا اس��ت؛ 

موضوعی ک��ه تولید کنن��دگان فولاد نی��ز از آن 
استقبال می کنند.

در این باره رضا شهرس��تانی، عضو هیات مدیره 
انجم��ن تولیدکنندگان فولاد با اش��اره به اینکه 
هم��ه ورق های ف��ولادی باید در ب��ورس کالا به 
فروش برس��د، از ۲ برابر ش��دن قیمت ورق گرم 
از ب��ورس کالا تا ب��ازار آزاد خب��ر داده و این امر 
را موج��ب ایج��اد رانت 4۰ هزارمیلی��ارد تومانی 
در ای��ن حوزه دانس��ته اس��ت!  همچنین کیوان 
گ��ردان، مدی��رکل صنایع فل��زی وزارت صنعت، 
معدن و تج��ارت با اعلام اینک��ه باید عرضه های 
ف��ولاد به ش��یوه مچین��گ به کلی حذف ش��ود، 
گفت: ۷ش��رکت تولید کننده ورق گرم داریم که 
۶میلیون تن ورق قابل عرضه در بورس دارند و از 
ش��هریور مکلف شدند که همه ورق گرم تولیدی 

خود را در بورس عرضه کنند.
وی اف��زود: ۵ ش��رکت تولید کننده ورق س��رد 
داریم ک��ه ۲.۲میلی��ون تن تولی��د می کنند که 
۵۰درصد از این ظرفیت متعلق به ش��رکت فولاد 
مبارکه اس��ت و همه این شرکت ها هم مکلف به 

عرضه محصولات خود هستند.
ش�رکت�های�تولیدکننده�فولاد�ملزم���

به�ثبت�اطلاعات�شدند
از این رو، س��تاد تنظیم بازار به جهت ضرورت 
ایج��اد ش��فافیت در عملکرد واحده��ای تولیدی 

در جدیدتری��ن مصوب��ه، تمام��ی ش��رکت های 
تولیدکننده بیلت، بلوم و اس��لب را مکلف به ثبت 
اطلاعات موجودی اولیه، تولید، فروش، مصرف و 
گزارش انبارگردانی در سامانه های جامع تجارت 

و سامانه جامع انبارها کرده است.
صدای�قوه�قضاییه�هم�درآمد!���

پیامدهای نابس��امانی بازار فولاد به حدی بوده 
ک��ه رئیس قوه قضاییه نیز چن��د روز قبل به آن 
واکن��ش نش��ان داد. محمد ابراهیم رئیس��ی در 
جلسه شورای عالی قوه قضاییه با اشاره به فساد و 
انحراف در صنعت فولاد اظهار کرد: »تولید فولاد 
ش��رکت های داخلی کجا می رود ک��ه متقاضیان 
ناچار به تهیه آن تا چند برابر قیمت از بازار سیاه 
می شوند؟ این مسئله برای آحاد مردم یک سوال 
جدی است. تعزیرات حکومتی و سازمان بازرسی 
موض��وع را پیگیری کنند. اگر تخلف و فس��اد در 
این حوزه برای دس��تگاه های مذکور متقن ش��د، 

موارد را اعلام کنید.«
آنچه از لاب��ه لای اظهارات رئی��س قوه قضاییه 
می ت��وان دریافت، وخامت ب��ازار فولاد و ضرورت 
رسیدگی بلاوقفه به مسائل و مشکلات این حوزه 
است. چرا که اساس��ا اگر مشکلات صنعت فولاد 
در سطح کلان خسارت های اقتصادی و اجتماعی 
ب��ه بار نی��اورده بود، قاعدتا رئی��س قوه قضاییه با 

رویکردی انتقادی به آن ورود نمی کرد.

ب�ا�آم�دن�س�رقینی�اوض�اع�تعدی�ل���
می�شود؟!�

پس از آنکه مجلس به حسین مدرس خیابانی 
به عنوان سومین وزیر پیشنهادی وزارت صنعت، 
 مع��دن وتجارت در دولت دوازده��م رأی اعتماد 
ن��داد، رئیس جمهوری ۲۵ مردادم��اه در حکمی 
جعف��ر س��رقینی را به عن��وان سرپرس��ت وزارت 
صنع��ت، معدن و تج��ارت منصوب ک��رد. براین 
اساس، بهبود وضعیت بازار فولاد یکی از مطالبات 

مهم از سرپرست جدید به شمار می رود.
در همین ارتباط، س��رقینی ک��ه معاونت امور 
معادن و صنای��ع معدن��ی وزارت صنعت، معدن 
وتج��ارت را نیز در کارنامه خ��ود دارد، اخیرا در 
حاشیه جلس��ه هیات دولت با اشاره به مشکلات 
پیش آمده در بازار ف��ولاد تاکیدکرد: اینکه فولاد 
ای��ران بخواهد ب��ه صنایع خارج از کش��ور رونق 
ببخش��د هنر نیس��ت، بلکه باید ابت��دا به صنایع 
داخلی رونق بخش��یده و س��پس مازاد آن صادر 

شود.
وی افزود: با تصمیم��ات جدیدی که در حوزه 
فولاد اتخاذ ش��ده و با بخشنامه جدید ابلاغ شده، 
جلوی صادرات آن دس��ته از تولیدکنندگانی که 
تولیدات خود را در بورس عرضه نکرده و صادرات 
را ب��ه تأمین داخل ترجی��ح دادند، گرفته خواهد 

شد.
به گفته س��رقینی بر اس��اس بخشنامه ابلاغی 
اخی��ر وزارت صنعت،  مع��دن وتجارت، واحدهای 
تولیدی مکلف هس��تند ۶۰ درصد تولیدات خود 
را در ب��ورس عرض��ه کنن��د و 4۰ درصد دیگر را 
مجازند در داخل عرضه کرده و یا صادر کنند. به 
نظر می رسد با ارائه بیشتر محصولات فولادی در 
بورس کالا، این محصولات رهگیری و قیمت آنان 

به مرور نزولی خواهد شد.
براین اس��اس باید دید که آیا اقدامات متناظر 
با اظهارات س��رقینی در ب��دو ورودش به وزارت 
صنعت،  معدن وتج��ارت درباره فولاد، آن هم در 
ش��رایطی که صنایع پایین دس��تی فولاد افزایش 
قیم��ت را تنها راه چاره ب��رای تأمین هزینه های 
ناش��ی از گرانی م��واد اولیه می دانن��د، اوضاع را 
تعدی��ل می کند یا مصیب��ت صنایعی که با فولاد 

سروکار دارند، همچنان پابرجا خواهد ماند.
حال که درد و درمان مش��خص اس��ت، عذر و 
بهانه ای برای استمرار وضع موجود پذیرفته نیست 
و انتظار می رود با هم افزایی سیاست گذاران حوزه 
فولاد و همچنین انگیزه بالای سرپرس��ت جدید 
وزارت صنع��ت، معدن وتجارت، بازار نابس��امان 

فولاد به زودی سامان یابد.

می��زان ص��ادرات آه��ن اس��فنجی در ماه های 
گذش��ته و در مقایس��ه با صادرات ای��ن محصول 
در س��ال ۹۸ به ش��دت کاهش یافته است، چراکه 
تامین نیاز فولادسازان داخلی در اولویت واحدهای 
تولیدکنن��ده آه��ن اس��فنجی ق��رار دارد. درواقع 
حرک��ت در مس��یر ارزش آفرینی اهمی��ت ویژه ای 
دارد و بای��د در اولویت قرار گیرد، بنابراین چنانچه 
کاهش صادرات فولاد در حلقه های میانی زنجیره 
ف��ولاد به منزله رش��د تولید داخل��ی و حرکت در 
مسیر تولید محصولات با ارزش افزوده بالاتر باشد، 

اتفاق مثبتی است.
در سال گذشته برخی شرکت های فولادساز که 
به روش کوره القای��ی فعالیت می کردند با کمبود 
مواد اولیه روبه رو شدند و نتوانستند به فعالیت خود 
ادامه دهند؛ بنابرای��ن واحدهای تولیدکننده آهن 
اسفنجی در س��ال جاری از صادرات خود کاستند 
تا بدین ترتیب نیاز فولادس��ازان تامین شود. بدون 
تردید با تکمیل زنجیره ارزش افزوده، موقعیت های 
شغلی متعددی ایجاد خواهد شد. البته باید تاکید 
ک��رد چنانچه میزان تولی��د محصولی بیش از نیاز 
داخلی به آن برآورد شود، باید مازاد آن صادر شود. 
به ویژه که صادرات به منزله ارزآوری برای کش��ور 

است و اهمیت فراوانی دارد. 
توجه ب��ه این نکته ضروری به نظر می رس��د که 
تولیدکنندگان آهن اسفنجی برای تامین قطعات، 
تجهیزات و برخی مواد اولیه به ارز نیاز دارند. حال 
از روش ه��ای مختلفی می توان ای��ن ارز را تامین 
کرد. صادرات یکی از روش های اصلی و عملی برای 
تامین ارز تولیدکنندگان به شمار می رود. اما حضور 
در بازار صادراتی به برنامه ای بلندمدت و پایدار نیاز 
دارد. درنتیجه از سیاست گذاران در وزارت صنعت، 
مع��دن و تج��ارت انتظار می رود با درک ش��رایط 
موجود، بخشی از تولید هر واحد آهن اسفنجی را 
به ص��ادرات اختصاص دهند تا این تولیدکنندگان 
بتوانند برای تولی��د خود در بلندمدت برنامه ریزی 

کنند.
راه حل های دیگری نیز برای رفع این نیاز وجود 
دارد. به عنوان مثال، خریداران آهن اس��فنجی نیز 
می توانند در توافقی به ازای فروش آهن اس��فنجی، 
بخش��ی از مبلغ خرید را به صورت ارزی و از طریق 

صادرات محصولات نهایی تامین کنند. 
این راه حل موجب می ش��ود هیچ کدام از طرفین 
در تامی��ن م��واد اولیه خود هم با کاس��تی روبه رو 
نباش��ند. گفتنی اس��ت چال��ش م��ورد بحث در 
س��ایر حلقه های زنجیره تولید فولاد نیز به چش��م 
می خورد. کما اینکه تولیدکنندگان آهن اسفنجی 
نیز به دلیل صادرات بخش��ی از کنسانتره و گندله 
تولیدش��ده در کش��ور و متوازن نبودن حلقه های 
تولید با کمبود روبه رو می شوند. درنتیجه برای رفع 
این دس��ت چالش ها از یک سو باید جلوی صادرات 
مواد خام گرفته ش��ود از س��وی دیگر نیز صادرات 

محصولات نهایی را تسهیل کنند.

افزایش ۳۳ درصدی 
فروش کویر در ۵ ماه

ف��روش ش��رکت تولیدی ف��ولاد س��پید فراب 
کوی��ر )کوی��ر( در ۵ ماه��ه س��ال مال��ی منتهی 
افزای��ش ۳۳ درص��دی  ب��ه   ۱۳۹۹/۱۲/۳۰ب��ا 
نس��بت ب��ه م��دت مش��ابه در س��ال قب��ل ب��ه 
۲۱،۷۸۳،۳۱۶میلی��ون ریال رس��ید. از کل فروش 
کوی��ر در این مدت ۵4.۳درص��د مربوط به فروش 
 داخل��ی و 4۵.۸درصد مربوط ب��ه فروش صادراتی

 بود.
ب��ه گزارش ماین نی��وز، فروش کوی��ر در مرداد 
م��اه ۱۳۹۹ نیز با افزایش ۲۵ درصدی نس��بت به 
مدت مشابه در س��ال قبل به 4،۲۸۷،۶۳۱میلیون 
ری��ال رس��ید. از کل ف��روش کویر در م��رداد ماه 
۱۳۹۹، ۵۶.۱درص��د مرب��وط ب��ه ف��روش داخلی 
ف��روش صادرات��ی ب��ه  مرب��وط   و 4۳.۹درص��د 

 بود.
گفتنی اس��ت به تازگی س��ازمان بورس و اوراق 
بهادار و سپس هیات مدیره کویر با افزایش سرمایه 
۲۰۰درصدی این ش��رکت به منظور تامین بخشی 
از منابع جهت س��اخت و بهره ب��رداری خط تولید 

شمش و بیلت موافقت کردند.

یادداشت

خبر

محمود ارباب زاده  
مدیرعامل شرکت فولاد 
سفیددشت چهارمحال و بختیاری

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری اصفهان گفت: 
اگرچ��ه ذوب آه��ن و ف��ولاد مبارکه اصفهان از گذش��ته به 
اصفهان به ارث رس��یده اند، اما اثرات جانبی این صنایع باید 
مدیریت ش��ود تا با کمترین آسیب به کار خود ادامه دهند، 
بنابراین امروز گس��ترش و توس��عه صنایع جانبی فولاد در 

برنامه ما قرار گرفته است.
حس��ن قاضی عس��گر در گفت وگو با ایس��نا با اش��اره به 
اینک��ه بعد از نف��ت، گاز و پتروش��یمی، صنع��ت فولاد در 
ایران یکی از بزرگترین و اش��تغالزاترین صنایع کشور است، 
اظه��ار کرد: اگرچه ف��ولاد یکی از صنای��ع آلاینده و آب بر 
در کش��ور به ش��مار می رود، ام��ا برنامه اس��تان حرکت به 

س��مت صنایع س��بز و کم آب بر اس��ت. وی با بیان اینکه 
اقلیم اس��تان اصفهان متناسب با شرایط این صنایع نیست، 
تاکید کرد: به این دلیل توس��عه این صنعت در غرب استان 
را مح��دود کرده ایم و جانمایی طرح های توس��عه فولاد در 
مناطقی با فیزیک این صنعت انجام خواهد ش��د، همچنین 
برای حوزه ریخته گری نیز براس��اس مطالعات انجام ش��ده 
در ش��رق اصفهان جانمایی مناس��بی در نظ��ر گرفتیم، اما 
 در مجموع توس��عه فولاد باید در استان های مرزی و پرآب 

انجام شود.
مع��اون هماهنگ��ی امور اقتص��ادی اس��تانداری اصفهان 
با اعتق��اد بر اینک��ه درحال حاضر صنایع فولادی کش��ور و 

اس��تان باید ب��ر روی چالش های زیس��ت محیطی خود کار 
ک��رده و ایراداتش��ان را برطرف کنند، گفت: خوش��بختانه 
برنام��ه هایی جه��ت کاهش مصرف آب صنای��ع فولادی و 
اس��تفاده از پساب در دست اجراست که این موارد می تواند 
اث��رات منفی این صنایع را بر روی اقلیم اس��تان به حداقل 
برس��اند، از س��وی دیگر با توجه به حمایت صنایع فولادی 
اس��تان از طرح انتقال آب خلیج فارس به اصفهان، بخش��ی 
از نیاز آبی اس��تان از این مسیر مرتفع می شود، چراکه امروز 
 نمی توان فولاد مبارکه را از اصفهان حذف به استان دیگری 
منتق��ل کنی��م. وی تصریح کرد: اگرچ��ه ذوب آهن و فولاد 
مبارکه اصفهان از گذش��ته به اصفهان به ارث رسیده اند، اما 

اث��رات جانبی این صنایع باید مدیریت ش��ود تا با کمترین 
آس��یب به کار خود ادامه دهند، بنابراین امروز گس��ترش و 

توسعه صنایع جانبی فولاد در برنامه ما قرار گرفته است.
قاضی عسگر به ظرفیت ش��رکت های دانش بنیان در این 
صنعت اش��اره کرد و افزود: در ش��هرک علمی تحقیقاتی و 
منطق��ه علم و فن��اوری اصفهان به دنبال این هس��تیم که 
اصفه��ان را به مرکز و قطب توس��عه فن��اوری فولاد تبدیل 
و ای��ن فناوری را به دیگر نقاط ای��ران صادر کنیم و در این 
شرایط می توان فرآیند انتقال صنایع فولادی استان به دیگر 
ش��هرها را دنبال کنیم تا اصفهان به استانی سبز و عاری از 

آلودگی با مدیریت منابع آب تبدیل شود. 

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: حضور ناقص 
ش��رکت های فولادی در بورس کالا از نظر ما نقص در بازار 
تعریف می شود و به طبع بر روی قیمت ها تأثیر گذار است و 

نتیجه آن زیان مصرف کننده نهایی است.
به گزارش مهر، مه��دی طغیانی افزود: برخی می خواهند 
این مش��کل را با گذاش��تن س��قف برطرف کنند اما در این 
صورت عم��لا بازار از حال��ت واقعی خودش دور می ش��ود. 
نگاه ما این اس��ت ک��ه عرضه ها تقویت ش��وند و همچنین 
شرکت های خصوصی موظف ش��وند، محصولات خود را در 
بورس کالا عرضه کنند که ثمره آن پایداری در بازار خواهد 

بود.

سخنگوی کمیس��یون اقتصادی مجلس شورای 
اس��لامی تصری��ح کرد: ری��ل تولی��دی ذوب آهن 
اصفهان در خطوط داخل ش��هری )مترو( و برون 
شهری )خطوط پر سرعت( در محورهای مختلف 
کش��ور مورد استفاده قرار می گیرد و این افتخاری 

بزرگ برای ایران اسلامی به شمار می رود.
وی ادام��ه داد: در گذش��ته ری��ل از خارج از کش��ور وارد 
می ش��د که ارزبری فراوانی را در پی داش��ت اما هم اکنون 
این محصول ب��ا بالاترین کیفیت و تنوع ف��راوان مبتنی بر 
انواع و اقس��ام کنترل های روز دنیا در نخس��تین فولاد ساز 
کش��ور )ذوب آهن اصفهان( تولید می ش��ود و این دستاورد 

مه��م توس��عه راه آه��ن کش��ور را رق��م می زند. 
نماینده م��ردم اصفه��ان در مجلس ش��ورای در 
ادام��ه ب��ه حامل ه��ای ان��رژی در صنع��ت فولاد 
پرداخ��ت و گفت: س��اماندهی یارانه ان��رژی باید 
با جدیت تمام دنبال ش��ود و مش��خص ش��ود در 
حوزه صنع��ت، ما چه میزان یارانه انرژی پرداخت 
 می کنی��م و اث��ر آن بر قیم��ت تمام ش��ده محصولات چه 
میزان اس��ت. طغیانی اضافه کرد: متأس��فانه پرداخت یارانه 
انرژی در برخی از صنایع کش��ور فراموش ش��ده اس��ت. در 
ش��رکتی مانند ذوب آهن اصفهان که ش��یوه تولید آن کوره 
بلند اس��ت به واقع نیاز اس��ت ب��رای جب��ران یارانه انرژی 

برنامه ریزی ش��ود. نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای 
اس��لامی افزود: متأسفانه نگاه واحد به پرداخت یارانه انرژی 
در صنایع وجود ندارد و س��اماندهی آن ضروری اس��ت. در 
فولادسازی ها نیاز است یک شیوه واحد به لحاظ برخورداری 
از یارانه انرژی حاکم شود نه اینکه در برخی از آنها به دلیل 
ش��یوه تولید مازاد یارانه انرژی را ش��اهد باشیم و در برخی 

دیگر این مقوله اساسی به فراموشی سپرده شود.
طغیانی گفت: ما نمایندگان اصفهان لحظه ای در حمایت 
از صنع��ت و تولید اصفهان کوتاهی نخواهیم کرد و پای کار 
تولید و اش��تغال در استان ایستاده ایم و همه تلاش خود را 

برای توسعه و بالندگی صنعت اصفهان به کار می گیریم.

معاون�هماهنگی�امور�اقتصادی�استانداری�اصفهان:�
اثرات�جانبی�صنایع�فولاد�باید�مدیریت�شوند

سخنگوی�کمیسیون�اقتصادی�مجلس:�

نگاه�واحد�به�پرداخت�یارانه�انرژی�در�صنایع�وجود�ندارد

هدف گذاری بلندمدت 
برای صادرات
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پیش بینی آینده بورس

جبران کسری بودجه از طریق بازار سرمایه فروش املاک مازاد بانک از کانال بورس

نقش حقوقی ها در ایجاد جو هیجانی بازار

همایون دارابی، تحلیلگر بازار سرمایه در گفت وگو با 
اقتصاد 24، نظر خودش را درباره نوسانات اخیر بورس 
چنین اب��راز کرد و گفت: در بازار، ف��راز و فرود کاملا 
طبیعی است و قیمت ها نمی توانند برای همیشه رشد 
داشته باش��ند. ماهیت بازار سهام و بقیه  بازار ها نیز به 
همین منوال اس��ت و هر از چند گاهی قیمت ها متوقف 
یا اصلاح و اس��تراحتی را تجربه می کنند، این در واقع 
جزئی از ذات بازار است. به گفته وی، خبرها، اطلاعات، 

انتش��ار آمار و مسائل دیگر نیز می توانند به این اصلاح 
و اس��تراحت یا رش��د دامن بزنند. به ه��ر حال بورس 
یک دماس��نج و ی��ک نماگر اقتصادی مهم در کش��ور 
اس��ت که در آن وضعیت اقتصادی، صحت یا نادرستی 
تصمیمات را می توانیم ببینیم. این کارش��ناس بورس 
ادام��ه داد: ب��ازار ما نیز از ابتدای س��ال تاکنون دارای 
رش��د خوبی بوده است و لازم بود یک دوره استراحت 
و اصلاح را داشته باش��د که البته برخی عوامل نیز به 
آن دام��ن زد. وی در ادامه درب��اره اینکه آیا دولت در 
این موضوع دخیل اس��ت یا خی��ر توضیحاتی ارائه داد 
و گفت: دولت قطعا دس��ت بالا در تم��ام اقتصاد ما را 
دارد. نزدی��ک  به بیش از 80درص��د اقتصاد ما دولتی 
اس��ت و دولت به هر حال در برابر بازار ها مس��ئولیت 
دارد. همچنین رفتار آن هم مهم ترین تأثیرات را روی 
بازار می گذارد. این تحلیلگر بازار سرمایه یادآور شد: از 
ابتدای سال، دولت حمایت خوبی از بازار سرمایه کرده 
اس��ت و صرف نظ��ر از برخی تصمیم��ات، در مجموع 
می توان گفت نمره قبولی را در این زمینه گرفته است.

راهکار تقویت بورس �
این کارش��ناس بورس در پاسخ به س��والی مبنی بر 
راهکار تقویت بورس گفت: برای رسیدن به ایده آل های 
ای��ن ب��ازار، درحال حاضر به ش��فاف ب��ودن در نحوه 
تصمیمات دولت و همچنی��ن تاثیرگذاری تصمیمات 

درس��ت دولت و تدوام آنها نیاز اس��ت. این کارشناس 
ب��ورس ادام��ه داد: ماهیت اصلی بازار س��رمایه حفظ 
ش��رایط و توسعه داده های رسیده به این سمت است. 
اگر قرار باش��د تداومی برای حمای��ت از بازار اجرایی 
شود تنها به لحظه های تصمیم گیری شده برای ارتقاء 
می ت��وان امی��دوار بود چراک��ه برخ��ی از پارامتر های 
اقتصادی ضامن حفظ این بازار اس��ت. به گفته دارابی، 
از تصمیم��ات درس��ت دولت می توان ب��ه کاهش نرخ 
بهره، ت��دوام اجرای اصل44 و خصوصی س��ازی و نیز 

تداوم حمایت از بازار سرمایه اشاره کرد.
این کارش��ناس بورس در رابطه با مس��یر نقدینگی 
پ��س از افت بورس نیز گفت: امروز که بازار برگش��ته 
اس��ت، به نظر نمی رس��د نقدینگی از بازار خارج شود، 
زیرا بازار های م��وازی جذابیت چندانی برای نقدینگی 
که در بورس است ندارند به هر حال بنده فکر می کنم 
خیل��ی زود اس��ت ک��ه بخواهی��م درباره مس��یر آتی 
نقدینگی صحب��ت کنیم و فعلا ش��رایط همچنان در 

بازار سرمایه دور خواهد زد.
احتمال انحراف مسیر نقدینگی  �

دارابی در پاس��خ به این س��وال که احتمال انحراف 
مس��یر نقدینگی از بازار سهام به سمت بازار های طلا، 
س��که، ارز، مس��کن و خودرو چقدر است؟ گفت: اصل 
این اس��ت که ما در کش��ور یک اس��تراتژی توسعه ای 

درس��ت را اجرایی کنیم و بر اساس آن اقدام به ایجاد 
مزی��ت یا از بی��ن بردن مزی��ت در بخش های مختلف 
اقتص��ادی کنی��م.  این کارش��ناس ب��ورس ادامه داد: 
درحال حاضر امیدوار هس��تیم ک��ه دولت همچنان در 
مسیر بازار سرمایه که یک مسیر شفاف، توأم با ارتقای 
بهره وری و حفظ س��لامت بنگاه ها اس��ت و همچنین 
مش��ارکت مردمی را به دنبال دارد حرکت کند، اما در 
واقع بحث برنامه ریزی اس��ت که نش��ان خواهد داد ما 
می توانیم به کدام س��مت بروی��م. وی تصریح کرد: به 
عن��وان مثال اگر امروز دولت بیای��د امتیازاتی را برای 
بخش پتروش��یمی در نظر بگیرد، قطع��ا نقدینگی به 
س��مت پتروش��یمی خواهد رفت یا اگر بیاید سیاستی 
علی��ه صنع��ت پتروش��یمی در پیش بگی��رد، ممکن 
اس��ت نقدینگی به س��مت بازاری مثل دلالی خودرو 
حرکت کند؛ تمام این موضوع ها بس��تگی به استراتژی 
کل��ی دولت دارد. دارابی درب��اره راهکار صحیح حفظ 
نقدینگ��ی چنین تاکید کرد: قطعا اگر جذابیتی در آن 
بازار های دیگر نیز به وج��ود آید، این امر دور از ذهن 
نخواهد بود، اما درحال حاضر فکر نمی کنم این شرایط 
وجود داش��ته باشد و فعلا بازار س��رمایه بازاری امن و 
پرس��ود برای سرمایه گذار به ش��مار می رود؛ ادامه این 
روی��ه نیز باز هم ب��ه تصمیمات تحمیل ش��ده به این 

بازار بستگی دارد.

ف��روش اموال مازاد و خ��روج بانک ها از بنگاه داری  در س��ال های اخیر 
م��ورد تاکید رهبری و دولت بوده اس��ت اما تحقق ای��ن موضوع همواره با 
چالش های��ی روبه رو ب��ود. با این حال به عقیده یک کارش��ناس اقتصادی 
فراهم ش��دن عرضه نخس��تین املاک مازاد بانکی در بورس کالا فرصتی 
ایده آل برای اقتصاد و خارج شدن این طرح از کما خواهد بود. فروش اموال 
مازاد و خروج بانک ها از بنگاه داری از برنامه های ویژه وزارت امور اقتصادی 
و دارایی و بانک مرکزی و البته موضوع مورد تاکید رهبری نیز بوده اس��ت. 
براس��اس مواد 1۶ و 17 قانون رفع موان��ع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام 
مالی کشور کلیه بانک ها و موسسات اعتباری موظف شدند بخشی از اموال 
خود اعم از منقول، غیرمنقول و سرقفلی را که به تملک آنها و شرکت های 
تابعه آنها درآمده اس��ت و به تشخیص شورای پول و اعتبار و بانک مرکزی 
جمهوری اس��لامی ایران مازاد است، واگذار کنند. همچنین در این قانون 
بر استفاده از س��ازوکار بورس کالای ایران در این حوزه نیز تاکید شده که 
در همین زمین��ه یک بانک خصوصی چند ملک خود برای فروش در بازار 
فرع��ی بورس کالای ایران پذیرش ک��رد و دیروز اطلاعیه فروش آنها روی 

سایت بورس کالا قرار گرفت. 
مولدسازی دارایی ها از طریق بورس کالا �

کامران ندری، کارش��ناس اقتصادی درب��اره فروش اموال مازاد و خروج 
بانک ه��ا از بنگاه داری از طریق بورس کالا به ایرنا گفت: واگذاری املاک و 
مس��تغلات مازاد بانک ها که در چند سال گذش��ته مورد تاکید مسوولان 
بوده و به یک چالش مبدل ش��ده اس��ت، در این زمینه فراهم شدن عرضه 
این املاک در بورس کالا یک فرصت مناسب برای آزاد شدن حجم زیادی 
از نقدینگی محبوس ش��ده در دارایی های غیرمولد بانک ها می شود. وی با 
اش��اره به اینکه دولت و بانک ها با ام��وال و دارایی های مازاد زیادی روبه رو 
هس��تند، افزود: این دارایی ها باید به فروش برسد، زیرا که هم اکنون هیچ 
استفاده ای از آنها نمی شود و این رابطه عرضه این اموال و املاک در بورس 
کالا می تواند یک گزینه مناس��ب و راهگشا باشد.  این کارشناس اقتصادی 
ب��ا بیان اینکه به تازگی نخس��ت ملک دولتی در بورس کالا معامله ش��ده 

اس��ت، اظهارک��رد: از مدت ها پیش بحث فروش ای��ن املاک مازاد دولتی 
مطرح بود و با توجه به اینکه دولت در امس��ال به دلیل تحریم ها و کاهش 
درآمدهای نفتی با کس��ری شدید بودجه روبه رو شده، به مزایده گذاشتن 
آنها برای دولت از اهمیت بسزایی برخوردار است. ندری اظهارکرد: بورس 
کالا می تواند به دلیل بهره مندی از زیرس��اخت و بستر معاملاتی مناسب، 
پذی��رای بخ��ش بزرگی از ام��وال و املاک مازاد دولتی و بانک ها باش��د تا 
معاملات در یک فضای ش��فاف و نظام مند انجام شود، بنابراین این انتظار 
وج��ود دارد که دولت از طریق مولدس��ازی ام��وال و دارایی های خود در 
بورس کالا بحث تامین کسری بودجه خود را نیز دنبال کند. به گفته وی، 
یکی از مشکلات بانک ها در سال های اخیر، سرمایه گذاری های بانک ها در 
املاک و مستغلاتی بوده که به دلیل ارزش بالا، نقدشوندگی پایینی دارند. 
بخشی از املاک مازاد بانک ها، پروژه های اداری و تجاری با ارزشی هستند 
که مش��تری زیادی ندارند، در چنین شرایطی، بهترین راهکار استفاده از 
ظرفیت های بازار سرمایه و دانش کارشناسان حوزه مدیریت مالی است. 

تسریع واگذاری با بهره مندی از ابزارهای مالی �
ندری درباره بهره گیری از ابزارهای نوین مالی مانند انتش��ار اوراق سلف 
مس��کن در این حوزه گفت: چنانچه بت��وان املاک بزرگ و مازاد بانک ها و 
دولت را به واحدهای کوچک تر تقس��یم کرد که سرمایه گذاران به راحتی 
امکان معامله آن را داشته باشند، می توان به تسریع واگذاری املاک مازاد 
از طریق بازار سرمایه کمک کرد.  این استاد دانشگاه اضافه کرد: بورس کالا 
به دلیل آنکه همچون یک اتاق شیش��ه ای است، بهترین مکان برای عرضه 
املاک مازاد به ش��مار می رود چراکه دیگر امکان رخ دادن هیچ گونه فساد 
و رانت��ی وج��ود ندارد و از طرفی این املاک مازاد ب��ه دلیل قرار گرفتن در 
بازاری رقابتی و س��الم، می توانند به بهترین قیمت نیز به فروش روند. وی 
ادام��ه داد: علاوه بر عرضه املاک دولتی و بانک ها، پروژه های انبوه س��ازی 
مسکن نیز می توانند با حضور در بورس کالا اقدام به تامین مالی خود کنند 
که با توجه به ظرفیت بالای بورس کالا به نظر می رس��د این رویداد نیز به 

زودی در این بورس عملیاتی شود.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با اشاره به راهبرد دولت برای جبران کسری 
بودج��ه گفت: احتمالا نظر دولت در ش��رایط فعلی تامین مالی از طریق بازار س��رمایه 
بجای استقراض از بانک مرکزی باشد زیرا در ماه های اخیر پایه پولی افزایش پیدا کرد.

ب��ه گزارش تس��نیم، ش��مس الدین حس��ینی گفت: اص��ولا نوع نگاه اش��خاص در 
زم��ان صحب��ت ک��ردن از تامی��ن مالی ب��رای جبران کس��ری بودجه اهمی��ت دارد، 
از زاوی��ه دی��د مقامات پولی به طور عمده این گونه اس��ت که حتی المق��دور این اقدام 
موجب افزایش پایه پولی کش��ور نش��ود، اگرچه تجربه و س��ابقه سیاس��ت گذاری در 
 دنیا نش��ان داده که در ش��رایط رکودی بازار هم حتی سیاس��ت های انبس��اطی به کار 

گرفته می شود.
وی با اش��اره به این موضوع که واژه تامین مالی سالم یک واژه عام است و به چگونگی 
اجرای آن وابس��تگی دارد، ادامه داد، احتمالا نظر دولت در ش��رایط فعلی تامین مالی 
و جبران کس��ری بودجه از بازار سرمایه بجای اس��تقراض از بانک مرکزی باشد زیرا در 
سال گذشته و ماه های اخیر پایه پولی افزایش پیدا کرده، کمااینکه خالص دارایی های 

خارجی بانک مرکزی هم به شدت افزایش رشد داشته است.
این نماینده مجلس افزود: این موضوع حکایت از آن دارد که اگر بخشی از برداشت ها 
از صن��دوق توس��عه ملی یا حتی بخش��ی از آنچه که ب��ا عنوان واگ��ذاری دارایی های 
سرمایه ای یا فروش ارزهای نفتی انجام شده در عمل از تبدیل ارز به ریال در بازار نشات 
نگرفته بلکه این ارزها از سوی بانک مرکزی خریداری یا به هر روش دیگری به نام بانک 

مرکزی ثبت شده و بعد از آن از بانک مرکزی ریال اخذ شده است.
نماین��ده مردم تنکابن، رامس��ر و عباس آباد در مجلس تاکید ک��رد، این اقدام بانک 
مرکزی اس��تقراض به ش��مار نمی رود اما بر فرض اگر بانک مرکزی بخواهد از صندوق 
توس��عه ملی براساس مجوزهای قانونی برداش��ت کند، باید ارز متعلق به صندوق را به 
م��ردم ی��ا واردکنندگان فروخته و ریال حاصل از آن را به دولت پرداخت کند که در این 
ش��رایط پایه پولی افزایش پیدا نمی کند و این بانک تنها یک واس��طه گری انجام داده 

است.
حس��ینی به خانه ملت گفت: البته اگر بانک مرکزی به هر دلیلی ارز حاصل از فروش 
نفت یا ارز برداشتی از صندوق توسعه ملی را خریداری و سپس ریال را به جامعه تزریق 

کند، این اقدام به مثابه تزریق پول جدید و افزایش پایه پولی خواهد بود.

عضو ش��ورای عالی بورس گفت: رفتار حقوقی ها به 
عنوان س��یگنال بازار قلمداد می شود و در ایجاد جو و 

رفتار هیجانی بازار اثرگذار هستند.
سعید اس��لامی بیگدلی در گفت وگو با بورس نیوز 
درباره خروجی جلس��ات ش��ورای عالی ب��ورس برای 
حمایت از بازار، اظهار کرد: شورای عالی بورس اساسا 
دخالتی در بازار انجام نمی دهد و فقط بازار را رصد و 
سیاس��ت های کلی را تعیین می کند، عمده اختیارات 

ریزساختار ها در اختیار سازمان بورس قرار دارد.
عضو شورای عالی بورس افزود: کار شورا تعیین خط 
مش��ی است و نهاد مشورتی برای س��ازمان بورس به 

شمار می آید.
وی درباره حمایت از بازار گفت: حمایتی که مدنظر 
بنده از بازار اس��ت با حمایت برخی ها متفاوت اس��ت 
اینک��ه به گونه ای کار انجام ش��ود که ارزش س��هم ها 

افزایش یابد، حمایت به شمار نمی رود.

اس��لامی بیگدلی بی��ان کرد: بخش��ی از رفتار های 
هیجانی که ش��اهد آن هس��تیم به دلیل رش��د های 

هیجانی است که اتفاق افتاده است.
عضو ش��ورای عالی بورس با بی��ان اینکه زمانی که 
همه خرید و فروش ها براس��اس ص��ف در حال انجام 
اس��ت همیش��ه ب��ازار دارای رفت��ار هیجانی اس��ت، 
خاطرنش��ان کرد: مهم ترین راه��کار حمایتی که نهاد 
حاکمیتی باید از بازار انجام دهد این است که طرحی 
اجرا ش��ود تا اثر صف ه��ا و خرید و ف��روش صفی از 
بین برود ک��ه در این مقطع زمانی این مهم ترین نیاز 
ب��ازار اس��ت. وی با بیان اینکه برخ��ی از راهکار ها در 
گذش��ته راهکار های درستی نبوده است، تصریح کرد: 
برخ��ی انتظار دارند حقوقی ها فق��ط خرید کنند این 
درحالی اس��ت که هیچکس اعم از حقیقی یا حقوقی 
موظف نیس��ت زمانی که س��همی ارزش ندارد آن را 
خریداری کند، اما سهم های با ارزش را هم حقوقی ها 

و هم حقیقی ه��ا حتما خریداری می کنند. اس��لامی 
بیگدلی اظهار کرد: بخش��ی از ریزش بازار که ش��اهد 
آن هس��تیم حاصل رفتار هیجانی گذشته است البته 
چه در منفی ها و چه در مثبت ها همیش��ه رفتار های 
هیجانی وجود دارد. عضو ش��ورای عالی بورس افزود: 
اصلاح قوانین و مقررات در ش��رایطی که بازار ملتهب 
اس��ت کار بس��یار سختی اس��ت بنابراین بازار باید به 
آرامش برسد تا قانون و مقرراتی که منجربه رفتار های 
هیجانی می ش��ود اصلاح ش��ود. وی با بیان اینکه کار 
سیاس��ت گذار، حفظ نقدش��وندگی و ش��فافیت بازار 
اس��ت، تاکید کرد: در کش��ور تم��ام حواس ها به فراز 
و فرود بازار اس��ت و س��ازو کار ب��ازار را نمی پذیریم. 
اس��لامی بیگدلی گف��ت: البته این موض��وع هم قابل 
درک اس��ت که بخش زیادی از س��هامداران از قش��ر 
متوس��ط جامعه هس��تند به همین دلی��ل حاکمیت، 
دولت و سازمان بورس به عنوان ناظر خود را مسئول 

حفظ سرمایه های مردم می دانند بر این اساس بخشی 
از سیاس��ت گذار گمان می کنند، رشد دائمی شاخص 
یعنی حمایت از بازار که تعریف اشتباهی است. عضو 
ش��ورای عالی بورس با بیان اینکه نقش حقوقی ها در 
بازار به دلیل اینکه هم س��هام دار و هم دارای قدرت 
و توان مالی هس��تند بس��یار پررنگ اس��ت، تصریح 
کرد: رفتار حقوقی ها به عنوان س��یگنال بازار قلمداد 
می ش��ود و در ایجاد جو و رفتار هیجانی بازار اثرگذار 
هستند. وی تاکید کرد: تغییر این رفتار به دو موضوع 
مرب��وط اس��ت ابتدا ایج��اد س��ازوکار هایی باید برای 
ورود ب��ه بازار س��رمایه از طریق غیرمس��تقیم به نفع 
سرمایه گذار ها باشد، در این زمان عملا سرمایه گذار ها 
از طریق سازوکار حقوقی وارد بازار می شوند و موضوع 
دوم تغییر برخی از قوانین بازار اس��ت تا معامله گری 
صفی از فرآیند بازار حذف شود که این 2 موضوع نیاز 

به زمان برای اجرا دارد.

۶۰درصدمعاملاتبورس
دراختیارسهامدارانحقیقی

نائب رئی��س هیات مدیره 
بورس تهران گفت: بر اساس 
آم��ار واطلاع��ات موجود از 
ابتدای س��ال تا پایان مرداد 
م��اه ج��اری بی��ش از ۶0 
درص��د معام��لات چ��ه در 
سمت خرید و چه در سمت 
فروش مربوط به اش��خاص 

حقیقی بوده اس��ت. به گزارش ایس��نا، محمودرضا خواج��ه نصیر اظهار کرد: 
 به طور کلی نقش اشخاص حقیقی در امسال در بازار سرمایه بیش از حقوقی ها 

بوده است.
وی اظهار کرد: در تمامی بازارهای س��رمایه متمرکز بین 20 تا 30 درصد 
س��هام شناور آزاد شرکت ها در دست مردم اس��ت و بازار سرمایه ایران نیز از 

این قاعده مستثنا نیست.
نائب  رئیس هیات مدیره بورس تهران گفت: بازار سرمایه در اثر ورود نقدینگی 
 اش��خاص که پیش��ران روند بازار س��رمایه بوده قیمت گذاری و رش��د کرده 

است.
وی افزود: اصل اساس��ی که وجود دارد اینکه در بازار س��رمایه قیمت ها را 

عرضه و تقاضا تعیین می کند.
خواجه نصیر که در یک برنامه رادیویی سخن می گفت، افزود: نرخ تورم در 
اقتصاد کشور طی سال 98 بسیار بالا بود و نمود این رشد چه در قیمت ارز، 
مسکن و در سایر موارد وجود داشته و طبیعتا مردم به سمت مامنی بودند که 
بتوانند با سرمایه گذاری های مناسب کاهش ارزش پول خود را پوشش دهند.
وی ادامه داد: از س��هم 30 تا 40 درصد افراد حقیقی در سال های گذشته 
در معاملات بازار س��رمایه اکنون ب��ه ۶0 تا 70 درصد ارزش معاملات چه در 

سمت خرید و چه در سمت فروش رسیده است.
نائ��ب رئیس هیات مدیره بورس تهران گفت: بخش زیادی از س��هامی که 
در اختیار حقوقی هاس��ت جنبه مدیریتی دارد در معاملات جاری روزانه بازار 

اصلا ورود پیدا نمی کند.
وی افزود: تعریف س��هام ش��ناور آزاد در بازارهای سرمایه و بورس سهامی 
که قابلیت معامله و گردش دارد بقیه س��هام به نوعی قفل ش��ده و غیر قابل 

معامله است.
خواج��ه نصیر اظهار کرد: بخش تعیین کننده بازار همان 20 درصد س��هام 
ش��ناور آزاد اس��ت که در آن 20 درصد س��هام ش��ناور آزاد گردش معاملات 
اش��خاص حقیقی از ابتدای امس��ال تا پایان مرداد ماه ۶0 تا 70 درصد بوده 

است.
وی یادآورش��د: گفته می ش��ود 90 هزار میلیارد تومان نقدینگی وارد بازار 

سرمایه شده این همان نقدینگی که حقیقی ها وارد بازار کرده اند.

مشمولانغیرمستقیم
ازمهرماهامکانمعاملهدارند

آزادس��ازی  از  پ��س 
30درصدی و در مرحله بعد 
۶0 درصدی س��هام عدالت، 
عده ای نسبت به فروش این 
مقدار س��هام خود از طریق 
سفارش گذاری در بانک ها یا 
کارگزاری ها اقدام کردند اما 

به دلایل متعدد ازجمله عدم تکمیل اطلاعات خود در س��امانه س��هام عدالت 
و یا ثبت اطلاعات نادرس��ت، پولی به حساب این افراد واریز نشده یا اینکه به 
دلایل دیگری پول کمتر از ارزش سهام عدالت به حساب آنها واریز شده است. 
از این رو برداشت این تعداد از مشمولان سهام عدالت این بوده که همزمان 
با کاهش ارزش س��هام عدالت در بازار س��رمایه، بانک ها یا کارگزاری  ها پول 

کمتری را واریز کرده اند.   
محمدجواد فرهانیان، مدیر برنامه ریزی و توس��عه ش��رکت س��پرده گذاری 
مرک��زی اوراق بهادار و تس��ویه وجوه در گفت وگو با ایلن��ا در این باره توضیح 
داد: پ��ول حاص��ل از فروش س��هام عدالت با قیمت روزی که س��هام معامله 
شده اس��ت، به حساب فروشندگان سهام عدالت واریز می شود. کاهش قیمت 
س��هام عدالت، چن��د روز پس از انجام معامله و س��فارش گذاری نمی تواند بر 

قیمت روز معامله اثرگذار باشد.
وی ادام��ه داد: اگ��ر مش��مولان س��هام عدال��ت ای��ن تص��ور را دارند که 
ب��ه دلی��ل ری��زش س��هام عدال��ت واریزی ه��ای آنه��ا کاهش یافته اس��ت، 
می توانن��د گ��زارش مربوطه را از ش��رکت کارگزاری که از طریق آن نس��بت 
 ب��ه فروش س��هام خود اق��دام کرده اند، گ��زارش روز معامل��ه و واریزی ها را 

دریافت کنند.
مدیر برنامه ریزی ش��رکت سپرده گذاری مرکزی افزود: افرادی که از طریق 
بانک ها اقدام به فروش س��هام خ��ود کرده اند این گزارش را باید از ش��رکت 

کارگزاری بانک مورد نظردریافت کنند.
فرهانیان درباره سهام داران عدالت که روش غیرمستقیم را انتخاب کرده اند 
ام��ا به دلیل ریزش بازار قصد فروش هرچه س��ریع تر س��هام خ��ود را دارند، 
اظهارکرد: تمام مشمولانی که روش غیرمستقیم را برای مدیرت سهام عدالت 
خود انتخاب  کرده اند فعلا باید صبر کنند تا شرکت های سرمایه گذاری استانی 
در بورس پذیرش شوند، در این صورت تمام سهام خود را می توانند به فروش 

برسانند.
وی گف��ت: درحال حاضر یک ش��رکت اس��تانی )خراس��ان جنوب��ی( وارد 
بورس شده اس��ت اما به احتمال زیاد تا پایان ش��هریورماه بیشتر شرکت های 

سرمایه گذاری استانی تا پایان شهریورماه در بورس پذیرش می شوند.  

اخبار

گروه معدن

در چن��د ماه اخی��ر به ویژه از ابتدای س��ال 
ش��اهد ورود نقدینگ��ی زیادی به ب��ازار بورس 
هس��تیم و گفته می ش��ود تا زمان��ی که ورود 
نقدینگی به بورس ادامه داش��ته باشد این بازار 
صعودی اس��ت؛ اما ورود نقدینگی به بورس تا 

کی ادامه دارد؟
طبق گفت��ه  کارشناس��ان ورود نقدینگی به 
بازار بورس و سرمایه هیچ گاه متوقف نمی شود. 
یک��ی از علل اصل��ی هجوم نقدینگ��ی و ورود 
س��رمایه مردم به بورس، نرخ بهره  سپرده های 

بانکی است.
رشد پر س��ود بورس در شرایطی ادامه دارد 
که علاوه بر رکود تورمی حاکم بر اقتصاد بیشتر 
فعالیت های اقتصادی و کس��ب وکار ها در ایران 
همزمان با شیوع کرونا متوقف شده بود بطوری 
ک��ه همزمان طی چند ماه اخیر بازار های مالی 

جهان شاهد سقوط چشمگیری بوده است.
اما ای��ن تقویت بورس از طرف دولت آن هم 
با این سرعت در کنار افزایش تقاضای خرید و 
علاقه مندی مردم به بازار س��رمایه بسیاری را 
به تعجب واداش��ته اس��ت؛ کم نیستند کسانی 
که رش��د این ب��ازار را »غیرطبیعی« می دانند 
و به س��رمایه گذاران درباره ریزش قریب الوقوع 
آن هش��دار داده اند و البته بس��یاری همچنین 
رون��دی را منطق��ی دانس��ته و دلایل��ی ارائه 
می دهند؛ اما بازدهی های چند 100درصدی و 
ورود سهامداران و سرمایه گذاران جدید به این 
بازار باعث ش��ده تا بسیاری به دنبال پاسخ این 
پرسش باش��ند که بورس تا چه زمانی به روند 

صعودی خود ادامه خواهد داد؟
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